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anatul
Să nu cădeŢi în păcatul mândriei    

Ah! Viața aceasta e frumoasă și prea scurtă. 
Doamne, binecuvântează cu zâmbet isprăvile 
mele trecute și îngăduie să ajung a povesti 

prietenilor mei pe cele viitoare!  
Este o epocă a tinereții când adolescentul care 

stă pe gânduri caută singurătate, e neliniștit și învins 
de melancolie. Nu-i alt medicament mai bun decât 
truda plăcută a umbletului, lumina nemărginită, aerul 
curat, somnul adânc, frate cu tihna stâncii. Dacă nu 
simți pe fruntea aburită vântul înălțimii, dacă nu-ți 
trece prin toate încheieturile acea trudă plăcută, soră 
cu frământările prăpăstiilor, și dacă nu adormi în 
descântecul pământului, eliberarea ta din monotonia 
vieții nu-i decât o minciună. Viața noastră modernă e 
complicată și mizerabilă; ceasurile noastre de tihnă 
se împuținează, locurile unde mai putem hălădui se 
îngustează.  

Cele mai agreabile plimbări vânătorești în aer liber 
sunt toamna, la iepuri. Ogoarele și miriștile au o to-
nalitate aurie; dealurile și văile ondulează și se înclină 
grațios; în fundul peisajelor se zărește un iaz ori un 
sat; pe o costișă înnegresc tufișuri bătute de brumă. 
Ai pornit în strălucirea soarelui de dimineață, căutând 
răzor cu răzor, străbătând porumburi neculese. Îți ții 

câinele aproape; stai cu atenția încordată; în ochi ți 
se răsfrâng toate detaliile terenului și toate mișcările 
vietăților mărunte; când, deodată, ca și cum l-ar făta 
pământul, sare pe neașteptate iepurele.  

Te-ai oprit, dar numai pentru o clipă. Simțești tru-
da în picioare și în brațe; dar treci înainte și vei um-
bla încă multe ceasuri, c-un fel de beție a sănătății în 
toată ființa. Ai trecut dealuri și văi, te-ai strecurat pe 
sub costișe, ai străbătut un rediu; ai ieșit pe o culme 
străină; observi că soarele se înclină spre asfințit și 
cerul își schimbă culoarea. Trebuie să te întorci iar 
peste dealuri și peste văi. Ai puncte de reper un arbo-
re singuratic, lucirea unei bălți, unghiul unui deal. Ai 
încă destulă putere să străbați o distanță bună îndărăt. 
Ai umblat opt ceasuri; ai străbătut douăzeci și ceva 
de kilometri; te-ai mulțămit, la amiază, cu o gustare 
frugală, nu te simți flămând; nu te simți prea obosit; 
ești în starea aceea specială de euforie, pe care nimic 
nu ți-o poate da în celelalte împrejurări ale vieții.  

Câte frumuseți cuprinde pământul românesc. Să 
nu aveți, însă, nici o clipă de mândrie, căci toate sunt 
ale Celui ce clădește, preface și înoiește. Omul zgârie 
îndeobște fața pământului și o pătează. Cele etern-
frumoase sunt numai ale lui Dumnezeu.  

Uitați versurile proaste pe care le-ați învățat când-
va în școlile primare:  

„Țara mea are câmpii mănoase,  
Dealuri înalte și mândre flori…”  
Uitați paginile de antologie ieftină, discursurile de 

lirism și prezumție, căci nouă nu ni se datorește nimic 
din ce-i frumos pe acest pământ românesc. Nu ni se 
datorește nici măcar păstrarea a tot ce-i primitiv, căci, 
unde s-a putut, sondele au spart scoarța pământului, 
fierăstraile au ucis pădurile. Unde au spart, n-au adus 
nici o compensație; unde au ucis, n-au ațâțat din 
nou viața; au rămas munți dezgoliți și dealuri care 
se risipesc în văi. Minunea priveliștilor primitive 
s-a păstrat în afară de voința și tendința oamenilor 
trecători. Acești oameni trecători niciodată n-au cu-
noscut-o; au preferat ținuturile și priveliștile la modă 
din alte țări, unde au risipit averile agonisite de alții. 
Către minunile acestea primitive nu sunt drumuri; în 
preajma lor nu se află locuri de popas, omul trecător 
n-a cheltuit pentru ele nici dragoste, nici inteligență.  

Așa încât, iubiți prietini și frați, să nu cădeți în 
păcatul mândriei.

Mihail SADOVEANU

Este bine să știți...
      În această perioadă de pandemie, jurnalul interregional „Banatul” este singurul jurnal care ajunge cu o consecvență lunară la cititori din patru județe!

A fi  
Mircea MICU
A fi peste mormântul verii,
Sedus de viață ca de-un dor,
Mânz tânar degustând lumina,
Sălbatic și nerăbdător.

Să crezi că nu există moarte,
Că morții sunt numai un fel

De fluturi adormiți de muzici
Și-nchiși în bile de oțel.

A fi uitat de toată lumea,
A fi iubit de cine vrei,
Când vin să te-ncălzească noaptea
Fragile, turmele de miei.

A fi pe-un câmp uitat de lume,
De smog uitat și de mașini,
Tu singur duelând în aer
Cu săbiile unor crini.

A ști râzând, că sânul tandru
Rotit în porțelan etern

Se surpă-n el până devine
Mormânt al laptelui matern.

Și peste toate, ca un tigru,
Să treci râzând și să te minți.
Și când amenință zăpada
Să o întâmpini cu o floare-n dinți. 

Bijuteria lirică 
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Ioan HAŢEGAN

Lumina de la Timișoara, sub 
această inspirată metaforă se 

ascund mai multe lucruri. Unul se poate 
referi la primul iluminat public stradal 
din Europa. Altul, la cel mai iluminat 
oraş al fostei monarhii. Se mai poate 
vorbi despre lumina care a venit, în de-
cembrie 1989, de la Timişoara asupra 
României. Toate acestea sunt adevărate. 
Și cel mai adevărat lucru dintre toate 
este ELBA, un simbol al oraşului. Un 
complex industrial de referinţă, cu o is-
torie îndelungată, frumoasă şi rodnică, 
începuturile datează din 1921, de la 
acea uzină Dura, celebră prin baterii-
le omonime. Un alt început datează 
din 1948. La naţionalizare s-au făcut mai multe 
comasări, urmate apoi de alipiri de firme şi ateliere 
mai mici: Galvani, Aga-Lux, Pantamet, Nova-Lux,  
Czenk, Contisz, Framex etc. etc. Unele vin din Galaţi, 

Oradea și Bucureşti. Sediul iniţial al Elbei era pe 
Pestalozzi 22. Prin anii '50, fabrica îşi restructurează 
profilul de producţie. Se impune repede ca principal 
producător în România. Explozia complexului are loc 
în perioada anilor 1971-1972. Atunci se ridică cor-

purile 1, 2, 3, hala A şi restul corpuri-
lor de producţie din zona Gării (fosta 
stradă Bolintineanu; între timp a fost 
închisă circulaţiei publice). Din oc-
tombrie 1972, administraţia și cea mai 
mare parte a producţiei se mută aici. În 
1980, Elba produce circa 950 de pro-
duse. Este numărul unu în România şi 
o prezenţă activă în viaţa oraşului. Nu 
ştii despre ce anume să vorbeşti: halele 
de producţie, tipurile şi calitatea pro-
duselor, dotările sociale, cele cultura-
le, realizările sportive. Oriunde întorci 
privirea dai de Elba. Ultimul deceniu 
a însemnat şi pentru Elba privatiza-
rea. Ceva mai uşor şi mai repede decât 
pentru alte firme. Şi cu real succes. 
Şi azi, Elba reprezintă acelaşi colos 

industrial, pus pe baze economice reale, implicat în 
domeniul său de activitate, dar părtaş la orice aduce 
un fir de lumină (pe stradă, în suflet) locuitorilor din 
Timişoara. O lumină pentru toată ţara.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ceremonia de constituire a Consiliului Local Jimbolia

Astăzi, 3 
n o i e m -

brie 2020, de la 
ora 12:00 a avut 
loc ceremonia 
de constituire a 
Consiliului Lo-
cal Jimbolia, în 
conformitate cu 
rezultatul alege-

rilor locale din data de 27 Septembrie 2020.
Au participat la ședință, din partea Instituției Pre-

fectului Județului Timiș, domnul subprefect Mircea 
Băcală, iar din partea Parlamentului României doam-
na Alina Gorghiu, senator PNL, vicepreședinte al Se-
natului și domnul deputat PNL Ben-Oni Ardelean. 

Cu acest prilej, primarul ales Darius Adrian Pos-
telnicu și 13 consilieri ale căror mandate au fost va-

lidate de către Judecătorie - din cei 17 consilieri aleși 
- au depus jurământul. Alți patru consilieri aleși, ale 
căror mandate urmează să fie validate de către Jude-
cătorie vor depune jurământul ulterior.

Potrivit ORDONANȚEI DE URGENȚĂ nr. 190 
din 28 octombrie 2020, alegerea viceprimarului se va 
face doar după validarea tuturor mandatelor (de către 
Judecătorie) și depunerea jurământului, în condițiile 
legii, de către toți consilierii locali.

Consilierii locali, cu mandatele validate, care au 
depus jurământul astăzi:

1. Avram Christian
2. Böss Hademar-Gunthard
3. Buduran Maria Andra
4. Ciofiac Ioan
5. Csatlos Eugenia
6. Ferescu Laura-Mărioara
7. Kaba Gábor

8. Panait Mihai-Sorin
9. Petruț Adrian
10. Scrob Radu-Nicolae
11. Tabeică Neculai
12. Toth Gábor
13. Vasiliu Nicușor.

Depunerea jurământului de către primar şi consilierii locali

şedinţa Comitetului Local pentru Situaţii de Urgenţă cu privire la epidemia de coronavirus

În 29 octombrie 2020, a avut loc întâlnirea 
membrilor Comitetului Local pentru Situații 

de Urgență, în cadrul căreia s-a discutat despre 
situația existentă la nivel județean și local cu privire 
la cazurile de infecție cu coronavirus (COVID-19). 

La această întâlnire au fost adoptate următoarele 
măsuri în vederea prevenirii și gestionării infecțiilor 
cu coronavirus pe teritoriul orașului Jimbolia:

Art.1. (1) – Începând cu data de 29.10.2020, pe peri-
oada stării de alertă, pe teritoriul orașului Jimbolia este 
obligatorie purtarea măștii de protecție, astfel încât să 
acopere nasul și gura, pentru toate persoanele care au 
împlinit vârsta de 5 ani, în toate spațiile publice.

(2) – Ca excepție de la prevederile alin.1, este per-
misă înlăturarea măștii, pentru perioade scurte de timp, 
în vederea fumatului, consumului de produse alimentare 
sau băuturi în afara teraselor, cât și pentru desfășurarea 
activităților sportive individuale sau altor asemenea 
activități, doar dacă persoanele sunt în afara zonelor de 
trafic pietonal și la minim doi metri față de alte persoane. 

„Dragi jimbolieni, având în vedere evoluția 
situației epidemiologice la nivel județean și local, pen-
tru prevenirea răspândirii infectării cu noul coronavirus 
COVID-19 vă recomand să evitați zonele aglomerate, 
să păstraţi distanțarea fizică și să purtaţi masca!”, a 
spus domnul primar Darius Adrian Postelnicu. 

Proiecte de hotărâre

Luni, 2 noiembrie, a avut loc ultima ședință a 
Consiliului Local din madatul 2016-2020. La 

această ședință extraordinară consilierii au aprobat 
două proiecte de hotărâre:

1. Proiect de hotărâre privind aprobarea proiectu-
lui și a principalilor indicatori tehnico-economici ai 
investiției în vederea depunerii cererii de finanțare și 
a implementării proiectului: „Achiziționare de tablete 
școlare și alte echipamente IT pentru dotarea școlilor 
de pe raza localității Jimbolia, județul Timiș”.

2. Proiect de hotărâre privind aprobarea pro-
iectului tehnic și a indicatorilor tehnico-economici 
ai investiției „Realizare sistem de semaforizare la 
intersecția străzilor Ștefan cel Mare cu Calea Timișorii 
și realizare sistem de semaforizare la intersecția stră-
zilor Republicii cu Liviu Rebreanu și Calea Timișorii, 
oraș Jimbolia”. 

Slujba de hram

Duminică, 18 octombrie 2020, credincioșii ro-
mano-catolici din Jimbolia s-au putut bucura 

de slujba de hram prilejuită de sărbătoarea Sfântului 
Vendelin. Momentul artistic de anul acesta a fost de 
mult mai mică amploare decât de obicei. La finalul 
slujbei, a avut loc un moment cultural ce a constat în 
interpretarea unor texte referitoare la cultura germa-
nă, iar trupele de dansuri șvăbești susținute de Pri-
măria Orașului Jimbolia au prezentat câteva dansuri 
specifice.

„Am fost onorat să întâlnesc oamenii de valoare ai Jimboliei“

Miercuri, 28 octombrie, în cadrul unei întâlniri 
desfășurate la Casa Memorială Dr. Karl Diel, 

a avut loc o discuție cu privire la perspectivele culturale 
ale Jimboliei. La această acțiune au luat parte primarul 
Darius Adrian Postelnicu și diferite personalități pre-
cum: doamna prof. univ. dr. Pia Brînzeu, domnul prof. 
univ. dr. Vasile Popovici, domnul Marilen Pirtea - recto-
rul Universității de Vest din Timișoara -, domnul Marin 
Popescu - inspector şcolar general  al ISJ Timiș, precum 
și reprezentanți ai instituțiilor de cultură și învățământ 
locale. 

„Am fost onorat să întâlnesc oamenii de valoare ai 
Jimboliei, profesioniști ai școlilor și ai culturii locale. 

Sunt convins că vom dezvolta Jimbolia cu ajutorul primarului și al noului consiliu local, al consiliului județean, 
dar și cu implicarea Ministerului Culturii, mai ales după formarea viitorul guvern liberal, care se va constitui 
după alegerile din 6 decembrie 2020”, a declarat domnul Marilen Pirtea. 

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Perspective culturale
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Alimentarea cu apă - prima formă de organizare a serviciilor publice din ţară 
 Dr. Ing. Ilie VLAICU, Director general Aquatim

Alimentarea cu apă a 
oraşului în sistem 

centralizat a fost realizată 
în anul 1914, odată cu pu-
nerea în funcţiune a staţiei 
de tratare, numită Uzina 
nr.1, şi a unei reţele de dis-
tribuţie a apei potabile de 
87,4 km. Uzina 1 a fost am-
plasată în extremitatea de 
sud – est a oraşului. Staţia 
de tratare a avut o treaptă 

de aerare prin pulverizare, o treaptă de prefiltrare şi o 
treaptă de filtrare. Se eliminau, astfel, sărurile de fier 
şi de mangan din apă.  

Pentru identificarea surselor subterane de apă po-
tabilă s-au făcut studii hidrografice în vecinătatea 
oraşului. În perioada 1894 și 1895, firma Bauroth 
Salbach din Dresda, desemnată de către primărie, a 
realizat 18 foraje la mare adâncime în zona Timişoa-
ra Nord - Sânandrei. Între anii 1897 și 1899, firma 
Orbàni I. a realizat 10 foraje în zona Mehala. Sub 
coordonarea lui StanVidrighin, angajat în 1904 ca 
inginer-şef al serviciului tehnic al Primăriei oraşu-

lui Timişoara, se continua forajele de cercetare atât 
în nordul oraşului, cât şi la sud-est, între localităţile 
Moşniţa, Urseni şi Giroc, în total 139 de sonde de 
cercetare. În urma acestor studii, Vidrighin a conclu-
zionat că resursele de apă găsite corespund din punct 
de vedere calitativ şi că pot asigura cantitatea de apă 
necesară dezvoltării oraşului în viitor. Debitul total, 
estimat a fi disponibil, era de 15.000 mc / zi.  

Având în vedere cerinţele unei ape potabile pe care 
apa din râul Bega nu le îndeplinea, s-a recomandat fo-
losirea apei de suprafaţă pentru acoperire a necesităţi-
lor industriale. Pusă în funcţiune în 1916, Uzina de apă 
industrială, împreună cu o reţea de distribuţie de 15,8 
km şi un castel de echilibru de 250 mc, au avut drept 
scop asigurarea unei ape de o calitate mai puţin preten-
ţioasă, necesară consumatorilor industriali.  

Întreprinderea de apă-canal a oraşului Timişoa-
ra, denumită pe scurt ACOT, a fost înfiinţată în anul 
1914, odată cu finalizarea lucrărilor de alimentare cu 
apă. A fost prima întreprindere de acest fel din ţară. 
Stan Vidrighin, primul director al întreprinderii, coor-
dona pe atunci 21 de angajaţi, dintre care doi  maiştri 
pentru lucrări de apă-canalizare, un contabil, un ca-
sier, doi ingineri şi șase tehnicieni. Volumul produc-
ţiei de apă potabilă şi industrială a crescut gradual 
cu trecerea anilor, ducând şi la creşterea numărului de 
angajaţi. Astfel, în anul 1937 sunt consemnaţi docu-
mentar 363 de muncitori şi 59 de funcţionari, având 
ca activităţi distribuţia apei potabile, canalizarea şi 
salubritatea. Reţeaua de apă potabilă ajunsese la 134 
km, reţeaua de apă industrială la 22 km, iar sistemul 
de canalizare avea 95 km. 

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV

Staţia de epurare şi canalizarea 
sunt realizări remarcabile  

26 octombrie reprezintă o moment important pentru locuitorii Timișoarei 
și îndeosebi pentru angajații AQUATIM. Acum 108 ani, pe 26 octombrie, era 
pusă în funcțiune, lângă podul Modoș, noua stație de epurare a orașului, după 
ce în primăvara anului 1911, fusese finalizată rețeaua de canalizare, de circa 
30 de kilometri. Realizarea infrastructurii moderne de apă potabilă și uzată 
este parte a procesului transformator care face din Timișoara, la începutul 
secolului XX, un oraș european modern.  

„Stația de epurare și canalizarea sunt realizări remarcabile, atât din punct 
de vedere ingineresc, cât și al managementului de proiect, prin felul cum au 
fost mobilizate resursele, oamenii, fondurile şi logistica. Cel care a coordo-
nat proiectele de canalizare și epurare a fost Stan Vidrighin, ale cărui viață și 
muncă reprezintă cu adevărat o inspirație pentru noi toți. Suntem onorați să 
folosim rezultatele acestor proiecte curajoase, durabile și de calitate și, cu atât 
mai mult, ne revine o responsabilitate în plus, aceea de a ne implica și perse-
vera, de a susține noile proiecte și pe cele de viitor”, a concluzionat cu acest 
prilej, domnul dr. ing. Ilie Vlaicu, director general Aquatim.

Clădire ce adăpostește un grup de foraje, din anul 1914  

Aqua Circular 2020, 
un eveniment de succes marca Aquademica  

În perioada 7-8 octombrie, s-a desfășurat a IX-a ediție a Conferinței 
Internaționale Aquademica în Timișoara, având, ca în fiecare an, 

scopul de a reuni profesioniști din cadrul companiilor de apă, factori de de-
cizie în domeniul apei, firme de profil, universități, institute de cercetare și 
administrații publice din țară și din străinătate, pentru a dezbate cele mai noi 
tehnologii, politici regionale și modele de afaceri în domeniul apei. Anul aces-
ta, titlul conferinței a fost „Aqua Circular 2020 – Economia circulară în sec-
torul apei”.  

Din cauza restricțiilor impuse de pandemia de SARS-COV–19, toate sesiu-
nile conferinței s-au desfășurat exclusiv în mediul on-line, sub forma unei serii 
de douăzeci de webinarii (seminare on-line), câte zece în fiecare zi, având ca 
invitați lectori de pe trei continente și peste 200 de participanți.  

Obiectivul „Aqua Circular 2020” a fost să creeze cadrul propice pentru în-
tâlnirea părților interesate din domeniul economiei circulare din sectorul apei, 
să promoveze acest nou concept, alături de soluții inovatoare menite să atragă 
atenția asupra lui.  

Pentru a doua oară prezent într-o conferință organizată de Fundația Aqua-
demica, domnul László Borbély, Consilier de Stat și coordonator al Depar-
tamentului pentru Dezvoltare Durabilă al Guvernului României, a prezentat 
informații valoroase despre obiectivele și beneficiile Agendei 2030 pentru 
Dezvoltare Durabilă, precum și despre principalele provocări în implementa-
rea acesteia. 

Crina CHIRILĂ

Apa este cel mai neglijat nutrient în dieta 
noastră, dar unul dintre cele mai vitale   
Studii ştiinţifice arată că, dacă bei între opt şi zece pahare cu apă pe zi, 

poţi calma semnificativ durerile de spate şi pe cele ale articulaţiilor;  
Consumul insuficient de apă este cauza numărul unu a oboselii din timpul zilei;  
Scurtarea timpului de duş cu un minut poate economisi cca. 1653 de litri de 

apă pe lună;  
Apa trebuie consumată la o temperatură de circa 5 grade celsius pentru a putea 

fi benefică organismului uman;  
Cea mai pură apă se găseşte în Finlanda;  
Cea mai scumpă apă din lume este vândută în Los Angeles. Lichidul preţios, 

cu un gust şi valoarea pH-ului echilibrate, este ambalat în sticle cu pietre „Swaro-
vski”. Preţul acestei ape este de 90 $ pentru un litru. 

Cum era plătit de primărie 
un manager performant acum 100 de ani

Responsabil de proiectarea și execuția sistemelor de apă și canalizare, 
pe care le-a implementat cu succes, Stan Vidrighin este apreciat și 

recompensat. Cariera lui ia o turnură ascendentă, iar timpul va dovedi că acest 
lucru îl face să fie și mai implicat profesional și în comunitate, el ajungând 
ulterior primar al Timișoarei, deputat în Marea Adunare Națională, fondator 
al Politehnicii timișorene.  

Să ne întoarcem însă la perioada în care Vidrighin se ocupa de utilitățile 
de apă ale orașului. În noiembrie 1913, el este numit director al primei com-
panii publice de apă din regiune și din țară, organizată ca o „regie comerci-
ală” – Întreprinderea comunală de alimentare cu apă și canalizare, pe scurt 
ACOT. Din nou, monografia scrisă de Josef Geml consemnează un detaliu 
inedit. Pe lângă salariul similar cu al celorlalți directori din primărie, Vidri-
ghin beneficia de sporuri, indemnizații și un comision de 0,5% din vânzările 
brute ale companiei. Despre ACOT se mai menționează că a mers bine, în 
ciuda faptului că la scurt după înființarea sa, în 1914, 48 de angajați au fost 
mobilizați pe front. 

Loredana LEORDEAN
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„Ca de fiecare dată, 
am convenit, primar şi consilieri locali, să lăsăm la uşă politica de partid” 

Marcel AVRAM, Primar al oraşului Făget

Aflat la cel de-al 
patrulea mandat, 

la începutul acestei luni, 
domnul profesor Mar-
cel Avram a fost învestit 
în funcția de primar al 
orașului cu castani. În ca-
drul ceremoniei, prezidate 
de către prefectul de Timiș, 
Liliana Oneț, a fost consti-
tuit și noul Consiliu Local 

al orașului Făget, format din opt reprezentanți ai 
PNL, şase de la PSD și unul de la PMP. La sfârșitul 
ceremoniei, domnul primar a conchis:  

„După depunerea jurământului, am ținut să le 

mulțumesc public membrilor vechiului Consiliu 
Local, secretarului general, domnișoara Valenti-
na Sita, administratorului public, domnul Claudiu 
Avramescu, și viceprimarului, domnul Vasile Sita, 
pentru buna colaborare și să îi felicit pentru reali-
zările pe care le-am avut împreună. Totodată, mi-
am exprimat dorința și speranța că, împreună cu 
noul Consiliu Local, vom realiza și în acest man-
dat cel puțin la fel de multe lucruri bune pentru 
Făget și făgețeni. Ca de fiecare dată, am convenit, 
primar și consilieri locali, să lăsăm la ușă politica 
de partid și în deplin respect față de Constituția 
și legile țării și cu bună-credință să facem tot ce 
ne stă în putere pentru binele locuitorilor orașului 
Făget”. 

Biserica de lemn din Povergina, redivivus!
Prof.dr. Dumitru TOMONI

Cu sprijinul direct al 
Înaltpreasfințitului 

Ioan, mitropolitul Banatu-
lui, prinde viață proiectul 
de conservare și reabilita-
re a Bisericii monument 
istoric din Povergina, grav 
afectată de incendiul din 23 
martie 2015.  

Potrivit tradiţiei, nefiind 
biserică în sat, locuitorii 
mergeau să se roage la bi-

serica din Făget. Într-o duminică, întorcându-se aca-
să, locuitorul Ion Medescu, zis şi Constandin, a găsit 
o comoară. Drept mulţumire, s-a hotărât să ctitoreas-
că o biserică pentru consătenii săi. Tot el a obţinut 
dreptul de la autorităţi de a tăia lemnul necesar din 
pădurea erarială.  

Izolată de sat, situată pe coasta cea mai înaltă a ci-
mitirului, biserica este de plan dreptunghiular cu absi-
dă poligonală şi pridvor peste care se înalţă turnul-clo-
potniţă, având dimensiuni relativ modeste (lungimea 
9,36 metri, lăţimea 5,55 metri, înălţimea 5,30 metri, iar 
înălţimea turnului 11,20 metri) ce-i conferă o înfăţişare 
de adevărat giuvaer de artă ţărănească, cum consemna 
Ioachim Miloia. Este construită din bârne de stejar îm-
binate la colţuri în „coadă de rândunică”, iar ultimele 
cununi de bârne formeză elegante multiconsole. Iniţi-
al, lăcaşul avea pereţii din lemn aparent, dar în urma 
lucrărilor de restaurare din anul 1954 pereţii exteriori 
au fost acoperiţi cu lipitură de pământ. Cu ocazia aces-
tei restaurări s-a ridicat şi o mică tribună în vestul nao-
sului, ce acoperă azi timpanul dinspre tindă.  

Uşa de la intrarea de vest este realizată din lemn 
şi acoperită cu scândură parchetată dispusă în formă 
de romb. Uşa de la intrarea de sud este realizată tot 

din lemn, având în plus ţinte metalice lucrate la forjă. 
Biserica are patru ferestre, una pe peretele sudic, în 
dreptul naosului şi două de mici dimensiuni pe laturi-
le altarului. Pronaosul este tăvănit, acoperit cu scân-
dură, iar naosul este acoperit cu boltă semicilindrică 
longitudinală din scândură.  

Pereţii sunt placaţi la interior cu scândură, la fel şi 
pardoseala. Tribuna ce acoperă timpanul dinspre tin-
dă este realizată din lemn sculptat. Pe peretele sudic 
exterior, în dreptul naosului, între uşa de la intrare şi 
fereastră se află un cuier din lemn unde credincioşii îşi 
lăsau căciula şi cojocul pentru a intra curați în biserică.  

Acoperişul este învelit în şindrilă, la fel şi turla de 
deasupra pronaosului, ce are pe fiecare latură câte o 
fereastră, fiind încoronată de un corp piramidal şi doi 
bulbi în vârful cărora se află o cruce de tablă.  

Construită în stil baroc, biserica are o linie ele-
gantă, armonioasă şi echilibrată. Pisania din partea 
stângă a altarului arată ctitorii şi împrejurările con-

struirii bisericii: „Această sfântă biserică de nou s-au 
făcut şi s-au împodobit precum se vede sub stăpâ-
nirea împăratului Iosef al doilea prin blagoslovenia 
preasfântului Episcop al Timişorii fiind protopop Pe-
tru Petrovici al Sărazului, iar preot paroh Ioan Ioano-
vici din Făget, iar ctitor Ioan Medescu ce s-au numit 
Constandin şi Dumitru Chiricescu, fiind chinez Pătru 
Păcuraru, ajutând şi Petru Dancovici din Fabric. S-au 
sfârşit la anul 1782, Septembrie 25 şi am zugrăvit eu 
George Diaconovici din Vârşeţ sau Sredişte”.  

Pereţii interiorului afumaţi de lumânări sunt pictaţi 
pe întreaga lor suprafaţă cu scene din Biblie încadrate 
cu ghirlande de viţă de vie. Peste bolta de scânduri se 
întinde un frumos covor compus din culori estompate 
şi fum, dar care dau o plăcută armonie cromatică: ro-
şul fost, cândva aprins se îngână cu ocru cald, cu un 
albastru ce dă în gri sau negru cu verdele pajiştii sau 
viţei de vie. Ioachim Miloia consideră că „Figurile 
sfinţilor privesc cu acel accent de mirare caracteris-
tic vechii picturi, cu ochi mari în atitudini câteodată 
stângace, dar cu gesturi cu atât mai grăitoare”.  

Merită toată atenţia şi portretul ctitorului Ioan Me-
descu atât pentru calitatea picturii, cât şi pentru figu-
ra înfăţişată de adevărat bănăţean mândru în privire, 
energic, expresiv, sigur pe sine şi fălos în haine de săr-
bătoare: cămașă albă decorată cu broderie, vestă albă, 
șubă de dimie albă, paspoalată cu negru la guler, bu-
zunare și pulpană, brâu din piele maronie cu catarame 
metalice, cioareci croiți tot din dimie albă, decorați cu 
fireturi negre, strânși pe picior și cizme negre înalte.  

În altar, s-a păstrat și o casetă metalică, pe care s-a 
pictat scena „Mormântul Domnului”, cu inscripția 
„Bisericii Peverjin 1836”. Biserica din Povergina, 
declarată monument istoric în anul 1968, a fost con-
siderată ca una dintre cele mai caracteristici biserici 
de lemn din Banat, având hramul „Sfântul Ilie”. 

  Restituiri Făgeţene

Eveniment cultural      
Conducerea Societății de Științe Istorice din România a acordat premiul 

„A.D. Xenopol” lucrării: „Pașaport pentru istorie: credenționalele bănățene 
de la Alba Iulia”, semnată de cunoscutul istoric bănățean, Dumitru Tomoni.  

Volumul cuprinde toate procesele verbale și credenționalele bănățenilor aleși să 
participe la Marea Adunare Naţională de la Alba Iulia din 1 Decembrie 1918, aco-
perind spațiul Banatului istoric, inclusiv Banatul Sârbesc. Cele 186 de documente – 

124 credenționale, 19 proces-verbale, 15 protocoale, 11 mandate, patru plenipotențe, 
trei legitimații, trei litere credenționale, două adeverințe, două adrese, un extras, un 
atestat și o hotărâre – aflate în patrimoniul Muzeului Național al Unirii din Alba Iu-
lia, sunt prezentate în ordinea alfabetică a localităților de unde au fost emise.  

Uniunea Jurnaliștilor din Banatul Istoric transmite, cu acest prilej, sincere fe-
licitări distinsului profesor. 

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Mihai Fi-
limon din orașul 

Lipova, ne solicită detalii 
privind numerele provizo-
rii pentru autoturisme în 
perioada pandemiei. 

Domnule Filimon, Di-
recția Regim Permise de 
Conducere și Înmatriculare 
a Vehiculelor (DRPCIV) 
amintește celor interesați 
că o serie de documete emi-
se de această instituție își 

mențin valabilitatea în perioada stării de alertă pentru 
o perioadă de 90 de zile, de 
la încetarea acestei stări.  

DRPCIV s-a confruntat în 
ultima perioadă cu un val de 
cereri de preschimbare a do-
cumentelor și din acest mo-
tiv reprezentanții instituției 
amintesc faptul că potrivit 
Legii 55/2020, valabilitatea 
documentelor eliberate de 
instituțiile și autoritățile pu-
blice, precum și de entitățile 

private autorizate conform legii se menține pe toată 
perioada stării de alertă, precum și pentru o perioadă 
de 90 de zile de la încetarea acestei stări.  

Cu alte cuvinte, valabilitatea actelor emise de 
serviciile publice comunitare regim permise de con-
ducere şi înmatriculare a vehiculelor ce expiră în 
perioada stării de alertă se păstrează până la trei luni 
după încheierea acestei stări.  

În ciuda acestor reguli, valabilitatea autorizației 
de circulație provizorie se păstrează cu o condiție și 
anume să existe o poliță valabilă de asigurare RCA 
pentru mașina înscrisă în document.  

Alte documente care-și păstrează valabilitatea pe 
perioada stării de urgență și trei luni după încheierea 
ei intră, sunt  permisele de conducere, certificatele 

de înmatriculare și permisele 
auto provizorii (cu valabilita-
te de 15 zile).  

Ținând cont de faptul că 
starea de alertă a fost prelun-
gită până spre jumătatea lunii 
noiembrie, valabilitatea do-
cumentelor expirate în aceas-
tă perioadă se va menține 
până, cel puțin, spre mijlocul 
lunii februarie 2021. 

Echipa Pera-Jichici 
merge înainte!  

 Florin PERA -  Primar al orașului Lipova  

În drumul meu spre 
orașul Lipova, se des-

chidea o zi de toamnă frumoa-
să, chiar dacă la începutul 
ei încă mai bura, spre orele 
amiezii vântul spărsese zi-
dul de ceață, soarele își făcu 
apariția și totul reînvie: lumea 
se făcu din nou frumoasă. Pie-

trele, copacii, iarba, drumul, toate căpătară un as-
pect sărbătoresc. La intrarea în primărie, îmi mai 
controlez o dată cele necesare înregistrării dialo-
gului meu cu noul edil al orașului, un om despre 
care Vasile Todi îmi spunea: „Florin Pera, medicul 
veterinar Florin Pera, a fost cea mai bună alegere 
pe care locuitorii Lipovei o puteau face. Și au fă-
cut-o dovedind încă o dată, că știu să prețuiască 
valoarea acolo unde ea chiar există. Îi doresc și 
te rog să-i transmiți asta, să aibă parte de energia 
necesară pentru a continua ceea ce Mircea Jichici, 
a început: schimbarea Lipovei din temelii și aduce-
rea ei la frumusețea plină de romantism de odini-
oară.” Despre acea Lipovă și despre cea viitoare, 
am vorbit cu distinsul primar în această primă par-
te a dialogului nostru.  

Domnule primar Florin Pera, care ar fi 
prioritățile dumneavoastră în acest prim mandat, 
pentru dezvoltarea orașului Lipova?  

4Sănătatea este pe primul loc. Așa consider 
eu că acest domeniu este cel mai important pen-
tru ca o comunitate să poată funcționa normal. 
Omul, dacă este sănătos, poate merge la muncă, 
poate să aibă grijă de familie și să își rezolve pro-

blemele cu care se confruntă. Știți cum se spune, 
nu ai sănătate, nu ai nimic.  

Credeți că acest aspect ar trebui să-i preocupe 
pe toți edilii?  

4Domnule Miron, cred că acest domeniu ar 
trebui să îi preocupe pe toți primarii și pe toată 
lumea. În acest sens, chiar joi 5 noiembrie, am 
avut o întâlnire cu directorul spitalului din oraș și 
cu reprezentanții primăriei de la biroul achiziții 
de la fondurile europene, în vederea identifică-
rii a tot ceea ce înseamnă aparatură ajutătoare 
pentru unitatea sanitară prin fondurile europe-
ne. Dacă identificăm surse financiare și pentru 
altă aparatură medicală o vom achiziționa și pe 
aceea.  

Un alt obiectiv de importanță majoră pentru 
dumneavoastră care ar fi?  

4De asemenea, încă un obiectiv prin-
cipal al meu este sprijinirea și dezvoltarea 
învățământului, mai ales că ne aflăm într-o pan-
demie greu de înfruntat, de multe luni. Am făcut 
demersurile pentru a implementa un important 
proiect în acest sens și ne aflăm într-o fază des-
tul de înaintată, pentru sprijinirea școlilor. Astfel, 
vom achiziționa tablete pentru toți copiii care nu 
își permit din unitățile școlare de pe raza orașului 
Lipova, pentru școala online. Vom achiziționa 
laptopuri pentru toți profesorii titulari. De ase-
menea, vom cumpăra tablete inteligente și pro-
iectoare pentru fiecare clasă, tot cu ajutorul fon-
durilor europene.  

Ați depus și documentația necesară?  
4Deja am depus documentația.  

Nu vreau să vă răpesc mult timp, dar trebuie să 
vă întreb, domnule primar și despre alte obiective 
cărora le-ați pregătit deja un loc în mapa dumnea-
voastră de lucru?  

4Sunt două obiective imediate ale mele în 
mandatul de primar. De asemenea, vreau să mo-
dernizez serviciul de urgență la spital: DSU. Asta 
cuprinde modernizare clădire și dotarea cu apa-
ratură medicală modernă de primă necesitate, 
utilă medicilor în activitatea de intervenție. Este 
clar că banii vor veni tot de la Uniunea Europea-
nă. Am găsit deja axa de finanțare, iar acum ana-
lizăm dacă ne încadrăm sau nu.  

Domnule primar, înțelegând, din chiar înce-
putul dialogului nostru că pentru dumneavoastră 
sănătatea locuitorilor orașului Lipova este pri-
mordială, aș vrea să aflu care e situația, în ceea ce 
privește pandemia de COVID 19 în Lipova?  

4Avem unele probleme, așa cum toate 
comunitățile au în această perioadă, iar noi ne 
luptăm să facem față. Îi îndemnăm pe oameni să 
respecte regulile. Este cel mai important. Sunt 
regulile clasice impuse de autoritățile medicale 
și de autoritățile locale și județene. Se pare că 
am reușit să îi convingem pe cetățeni că cel mai 
bine este să respecte măsurile de protecție anti-
COVID. Nu am avut probleme grave până acum.  

Aveți și cetățeni refractari la sugestii privind 
protecția?  

4Din păcate mai sunt negativiști, dar nu așa 
mulți încât să dăuneze bunului mers al activității 
de luptă anti-pandemie.

Vom achiziþiona laptopuri pentru toþi profesorii titulari 
ºi vom cumpãra tablete inteligente ºi proiectoare pentru fiecare clasã  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

Începând din această lună, din 3 noiembrie, domnul Mircea Jichici 
este noul administrator public al oraşului Lipova. Primăria Lipova are 
nevoie de o persoană competentă şi dedicată acestui oraş cum este 
Mircea Jichici, iar eu ca primar aflat la început de drum am nevoie de 
experienţa şi priceperea lui Mircea, alături de care voi duce mai depar-
te proiectele ambiţioase demarate în mandatul 2016-2020. Împreună 
continuăm dezvoltarea oraşului Lipova. Doamne ajută! 

 Florin PErA  
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Claudiu MIHĂLCEANU  -  Primar al comunei Giarmata   

De-a lungul anilor, 
Asociația Primari-

lor din Banatul Istoric, prin 
jurnalul interregional „Ba-
natul”, partener media al 
asociației, mi-a oferit prilejul 
să stau de vorbă cu aproape 
toți primarii județului Timiș 

și cu o mare parte din cei aflați în județele veci-
ne. Ei bine, dialogul cu actualul edil al comunei 
Giarmata a fost unul puțin mai neobișnuit, pen-
tru că acest om foarte tânăr, extrem de politicos, 
a acceptat dialogul nostru chiar dacă se afla în 
mașină în drum spre capitala țării, acolo unde 
dorește, după cum mi-a spus, să întâlnească fac-
torii decidenți din instituțiile „care ne pot ajuta în 
proiectele mari pentru dezvoltarea comunei Giar-
mata”.  

Domnule primar Claudiu Mihălceanu, v-ați 
gândit la viitoarele alianțe ce le veți face pentru 
buna guvernare a comunei Giarmata?  

4Suntem la cald acum și e clar că ne-am gân-
dit la o viitoare alianță pe care vrem să o con-
struim pentru a ridica bunăstarea locuitorilor 
comunei Giarmata. Eu sunt de 12 ani în primărie 
și nu sunt străin de administrație, am fost și pa-
tru ani viceprimar.  

Ce vi se pare prioritar, ca primar, acum la în-
ceput de drum?  

4Vreau să spun că primul lucru pe care îl voi 
face ca primar este să dau continuitate proiec-
telor bune pe care le desfășoară primăria. Chiar 
acum mă îndrept spre București pentru a mă asi-
gura că lucrurile vor decurge în mod normal pe 
viitor, unde voi avea întâlniri cu reprezentanții 
unor instituții foarte importante, pentru dez-
voltarea viitoarelor proiecte pentru comuna Gi-
armata. Cât privește așa-zisa alianță, momentan 
sunt în discuții pentru formarea unei grupări de 
sprijin cu PMP, PNL și USR. Asta mi-aș dori.  

Putem vorbi, în urma acestor alegeri, de un 
semnal de alarmă venit din partea cetățenilor co-
munei dumneavoastră?  

4Oamenii au dat un semnal de alarmă la ale-
gerile din 27 septembrie. Vor mai puțină politică 
și mai multă administrație care să vină în slujba 
lor. Vrem ca toți să ne implicăm în dezvoltarea 
reală a comunei.  

De ce credeți că v-au ales cetățenii în 27 sep-
tembrie?  

4Oamenii mă cunosc, știu cine sunt, îmi 

cunosc familia și prietenii, eu sunt un om al co-
munei. Am fost întotdeauna alături de ei, i-am 
ascultat când au avut nevoie și am încercat să 
îi ajut cu ceea ce am putut și le-am fost aproa-
pe, iar asta a contat. Giarmata este o comună 
periurbană în plină dezvoltare, s-au întâmplat 
lucruri frumoase, dar se puteau face mult mai 
multe, iar proiectele se puteau face mult mai 
bune.  Sloganul meu a fost „E timpul!”, iar oa-
menii au văzut în mine o speranță pentru viitor 
și, cu siguranță, nu îi voi dezamăgi. Mă voi pune 
în slujba loc trup și suflet, de altfel, așa cum am 
fost și până acum, dat fiind că am activat și ca 
viceprimar și mulți ani în administrație. În ale-
gerile locale contează omul și sunt convins că 
așa a fost la Giarmata, de aceea am fost votat 
de cetățeni.  

Care credeți că au fost argumentele forte cu 
care i-ați convins pe oameni să vă voteze?  

4Am avut o echipă foarte frumoasă de ti-
neri, am fost sinceri, nu am promis marea cu 
sarea, cum se zice. Am prezentat proiecte care 
pot fi realizate, de bun simț, am știut să ascult 
oamenii, să le aud durerile și nevoile, am venit 
către ei cu inima deschisă. Am fost pe stradă 
și ne-am întâlnit cu ei, în fiecare colț de stradă, 
astfel, cetățenii au văzut în noi sinceritate și o 
altfel de comunicare, mai puțin politică. Cred că 
aceste lucruri au contat foarte mult.  

V-ați gândit la primele proiecte ce le veți im-
plementa în activitatea de primar al comunei Gi-
armata?  

4Am avut la ultima rectificare bugetară din 
această vară niște doleanțe, iar fostul edil nu 
le-a pus în practică, însă acum prin investirea 
mea vreau să le duc la bun sfârșit spre final de 
an.  

Care vi se pare a fi o problemă dificilă pe care 
doriți să o rezolvați cât mai repede?  

4Marea problemă este că avem dificultăți 
cu serviciul metropolitan de transport. Sunt 
convins că în luna noiembrie le voi da o veste 
bună oamenilor și voi rezolva această proble-
mă. Nu este normal ceea ce se întâmplă. Auto-
buzul este foarte aglomerat și de aceea rămân 
oamenii prin stații, nu pot ajunge la timp la 
destinație. Orarul nu este suficient și nu e bine 
că se duc până în calea Lipovei și nu în zona cen-
trală a Timișoarei. Sunt convins că voi rezolva 
această chestiune.  

Ați făcut deja primii pași spre rezolvarea aces-

tei probleme?  
4Deja am purtat discuții cu reprezentanții 

societății de transport și sunt vești bune. Mă 
înțeleg bine cu ei. E o chestiune care arde, dar 
o voi rezolva. Vor fi mai multe curse și traseul 
se va prelungi până la bastion în Timișoara. Va 
fi bine pentru toți cetățenii din Giarmata care 
doresc să călătorească în Timișoara sau fac na-
veta.  

Domnule primar Claudiu Mihălceanu, știu că 
în Giarmata există un proiect mare în ceea ce 
privește canalizarea și rețeaua de apă. În ce sta-
diu mai e?  

4Da, avem în curs de execuție în Cernăteaz 
un tronson pe care se lucrează. Sperăm că la fi-
nalul anului următor să se finalizeze. Marea du-
rere este acest POIM care dă multă bătaie de 
cap nu numai nouă, ci și celorlalți primari din 
comune. Sunt 45 de UAT-uri. Sper că se vor găsi 
soluții pentru a pune în aplicare acest mare pro-
iect. În 2015 a fost depus de Aquatim pe fonduri 
europene, în 2019 a fost semnat contractul, au 
fost scoase la licitație, dar, din păcate, au fost 
unele neînțelegeri privind prețurile. Sper că din 
primăvară la Giarmata să dea drumul proiectu-
lui fiindcă suntem o comună de 8.500 de locui-
tori și e mai mare rușinea să fim lângă Timișoara 
și să nu avem canalizare.  

Ce veți face la București, dat fiind că ați spus 
că v-am prins acum, chiar când vă deplasați în 
capitala țării?  

4Voi merge la Ministerul Dezvoltării, la alte 
instituții, dar și la PMP unde voi fi felicitat pen-
tru victorie. De acum încolo, cu siguranță, că 
voi face mai multe vizite la București cu folos la 
instituțiile care ne pot ajuta în proiectele mari 
pentru dezvoltarea comunei Giarmata.  

Domnule primar, aveți un mesaj către cetățenii 
care v-au votat, acum la finalul interviului?  

4Vă mulțumesc, Giarmata și Cerneteaz! Vo-
tul dumneavoastră mă onorează și mă obligă, 
în egală măsură, să respect promisiunile făcute! 
Nu vă voi dezamăgi! E timpul să facem treabă! 
Vreau să le mulțumesc tuturor celor care mă 
susțin, care mă încurajează și care îmi dau încre-
dere că împreună vom reuși să schimbăm ceva 
în viața noastră de zi cu zi! Sunt recunoscător 
celor care au venit lângă mine, mă simt copleșit 
de susținerea pe care am primit-o în toate aces-
te zile peste tot unde am fost. 

Vã mulþumesc, Giarmata ºi Cerneteaz!  
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Ilie GOLUBOV   - Primar al comunei Remetea Mare

Plouă așezat și tăcut, 
vântul nu mai bate și 

o liniște curată s-a lăsat pes-
te frumoasa comună Remetea 
Mare. Matinal, domnul pri-
mar al comunei mă întâmpi-
nă pe treptele administrației 
locale.  

Domnule primar, cu o 
ușoară undă de tristețe, ați 

constatat, vizavi, de trecutele alegeri, că  drumul 
spre votul oamenilor nu poate fi pavat cu insulte și 
minciuni spuse despre un anume contracandidat.  

4Nu aș spune cu tristețe, ci mai mult cu mâh-
nire, cu atât mai mult cu cât de-a lungul anilor, 
eu nu am jignit niciun contracandidat la fotoliul 
de primar.  

Considerați că alegerile din acest an, au fost 
mai agresive decât cele din anii trecuți?  

4Se poate spune că da, cu mențiunea că vor-
bim despre o agresivitate verbală, presărată cu 

insulte și minciuni. Dar, trebuie spus că au exis-
tat și oameni care înscriși în campania electorală, 
s-au comportat civilizat. Oameni care au înțeles 
că ne aflăm într-o competiție și nu într-un război 
al dușmăniilor.  

Domnule primar, acum trecute fiind alegerile, 
vă pot întreba despre un proiect pentru care ați in-
vestit un efort deosebit?  

4Eu am depus același efort și am prezentat 
același interes pentru toate proiectele destinate 
comunei noastre și acest adevăr îl cunosc bine 
oamenii comunei, dar un proiect de interes ma-
jor mult așteptat de cetățeni pentru a fi imple-
mentat, este acela privind aducerea gazului în 
locuințele locuitorilor din satul Ianova. Erau, au 
existat, domnișoară Roxana, oamenii care spu-
neau acestor consăteni ai mei, astfel: „Bă, o să 
vedeți voi la Ianova gaz, la anul și la mulți ani !” 
sau: „O să vă aducă primarul gaz, joi după mier-
curi!”  

La ce a folosit, domnule primar, această risipă 

de răutate din partea acelor oameni?  
4La nimic bun. Astfel de vorbe nu fac decât 

să răcească relațiile interumane. Dar, mă rog, 
sunt și astfel de inși. Cât privește introducerea 
gazului metan în localitatea Ianova, gazul a fost 
tras la poarta gospodăriilor, nu miercuri, ci chiar 
într-o zi de joi înaintea alegerilor. Am fost prezent 
la bucuria primului om din Ianova care a aprins 
aragazul conectat la rețeaua de gaz a satului lui.  

Un prilej de mulțumire pentru efortul depus.  
4Adevărat, mi-am dorit mult ca oamenii 

localității Ianova să se bucure în casele lor de 
confortul racordării la rețeaua de gaz.  

Domnule primar, cum este primit în comuna 
dumneavoastră jurnalul interregional „Banatul”?  

4Cu interes, oamenii întreabă de el în perioa-
da în care știu că trebuie să apară, fiind, așa cum 
am citit și pe prima pagină, singurul jurnal care 
chiar în vreme de pandemie, ajunge cu regulari-
tate la cititori. 

Mi-am dorit mult ca oamenii localitãþii Ianova 
sã se bucure în casele lor de confortul racordãrii la reþeaua de gaz  

Rubrica şcolii  

 Răspundem elevilor ...  

Eleva Cristina Radu, din comuna Remetea 
Mare, ne întreabă cum este corect: „nivelul 

de cunoştinţe ale elevilor” sau „nivelul de cunoş-
tinţe al elevilor”, „livezile de meri ai satului” sau 
„livezile de meri ale satului”? 

Dragă Cristina, structurile lingvistice din între-
bare vizează acordul articolului posesiv-genitival 
(a, al, ai, ale), mulţi vorbitori de limba română ezi-
tând între a face acordul cu primul sau cu al doilea 
substantiv – „nivelul de cunoştinţe ale elevilor” 
sau „nivelul de cunoştinţe al elevilor”, „livezile de 

meri ai satului” sau „livezile de meri ale satului”?  
Regula generală este următoarea: când între 

substantivul în genitiv, al elevilor / ale satului, în 
exemplele din titlu şi substantivul determinat, nive-
lul / livezile se intercalează alt substantiv sau o altă 
parte de vorbire, de cunoştinţe / de meri, în struc-
turile menţionate, acordul se face cu substantivul 
determinat, adică primul care apare în respectiva 
sintagmă, nivelul / livezile. Aşadar, este corect: ni-
velul de cunoştinţe al elevilor, livezile de meri ale 
satului.  

Există şi nişte abateri de la normă, când se sesi-
zează intenţia de a se insista, în mesaj, asupra unei 
nuanţe, de exemplu: Muzeul de istorie a oraşului 
– nu al oraşului, cum ar indica regula gramaticală 
(subliniindu-se că e vorba de istoria oraşului, nu 
de muzeul oraşului). Dar şi în acest caz varianta în 
care se aplică regula pe care am menţionat-o an-
terior este corectă – Muzeul de istorie al oraşului, 
dacă importantă în mesaj este această informaţie – 
despre existenţa unui muzeu al oraşului.

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Constantin Samoilă, din comuna Reme-
tea Mare, ne cere informații privind amenzile 

conform Codului Rutier 2020, pentru autoturismele 
parcate pe trotuar.

Domnule Samoilă, amenzile conform Codului Ruti-
er 2020 sunt destul de mari! Conform reglementărilor 
din Ordonanța de Urgență 195/2002 republicată, privind 
circulația pe drumurile publice, actualizată prin OUG nr. 
63/2006, un autoturism nu poate fi parcat pe trotuar, de-
oarece ocuparea trotuarelor cu vehicule imobilizate este 
interzisă. Cei care parchează totuși pe trotuar ar trebui să 
știe că și în acest caz amenzile sunt destul de mari.  

Singura modalitate de a parca, chiar și pe trotuar, este atunci când există spații 
create adecvat și semnalizate în conformitate. În condițiile în care există aceste 
spații amenajate, mașinile trebuie parcate la cel puțin 10 metri de o intersecție de 
o staţie a mijloacelor de transport în comun, treceri de pietoni și la mai puțin de 
cinci metri de ferestrele locuințelor.  

Așa că mare atenție unde vă parcați mașina personală. Amenzile pentru parca-
tul pe trotuar sunt destul de mari. Conform legislației, polițiștii de la Poliția Rutieră 
vă vor putea amenda cu sume cuprinse între 290 și 435 de lei. La aceste amenzi se 
mai adaugă și două puncte de penalizare. În afară de asta, mai puteți fi încadrați, în 
același timp, și la categoria de „staționare neregulamentară”. Conform legislației, 
în acest caz, amenzile sunt cuprinse între 580 și 725 de lei, plus trei puncte de pe-
nalizare. Aceleași amenzi se aplică și pentru parcarea pe spațiul verde. 

Prof. univ. dr Aurel MIHUŢ

Din albumul cu poze al 
Şcolii Gimnaziale Remetea Mare  

Asigurarea unei bune colaborări între Primăria comunei noastre şi şcoală reprezintă o componentă 
importantă în activitatea mea de primar. Şi spun asta, ştiind că şcoala reprezintă cel mai important pilon al 
vieţii. Pentru că şcoala este singura instituţie care slujeşte la două scopuri nobile, acestea fiind, cum spunea 
cineva, instrucţia, care asigură cunoştinţele şi educaţia care pregăteşte copilul de azi pentru cetăţeanul 
de mâine.

Ilie GoLubov 
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Horia Grigore BUGARIN - Primar al comunei Dumbrăvița  

Într-o atmosferă so-
lemnă, cu respecta-

rea regulilor de distanțare 
socială, joi, 5 noiembrie 
2020 s-a organizat ceremo-
nia de învestire a noului pri-
mar al comunei Dumbrăvița 
și a Consiliului Local al co-

munei Dumbrăvița.  
 Evenimentul s-a putut realiza după mai bine 

de o lună de așteptare, abia după ce Tribuna-
lul Timiș a respins contestația formulată de doi 
candidați liberali în urma invalidării mandatelor 
de consilieri locali. Cu emoțiile inerente momen-
tului, noul primar, domnul Horia Grigore Buga-
rin (USR-PLUS) a preluat mandatul de la social-   
democratul Victor Malac.  

I-a stat alături Dominic Samuel Fritz, noul 
primar al Municipiului Timișoara și delegația 
USR PLUS fiind completată de Ana Munteanu, 
Cristian Moș și Raul Olajoș.  

Despre domnul Horia Gri-
gore Bugarin, pentru cititorii 
noștri din alte localități, con-
semnăm faptul că are 49 de ani 
și în ultimi 12 ani a fost ma-
naging partner la IHM Total 
Consult. S-a născut în Moldo-
va Nouă, a copilărit în Reșița, 
la 18 ani a venit în Timișoara 
pentru a studia fizica la Univer-
sitatea de Vest. De 15 ani stă în 
Dumbrăvița. Horia Grigore Bu-
garin va conduce pentru urmă-
torii patru ani administrația din 
comuna noastră.  

Așadar, domnule Horia Bu-
garin sunteți învestit în funcția 
de primar cu libertatea de a 
soluționa, cu toată puterea de a decide, cu toa-
tă responsabilitatea de a vă asuma. Comuna 
Dumbrăvița este o comună cu realizări multiple, 
cu cetățeni cu așteptări diverse, cu ce veți înce-
pe?  

4De când am fost desemnat câștigător al 
funcției de primar, am început să mă implic, 
să mă familiarizez cu proiectele deja începute, 
proiecte mari și foarte importante și unde exis-
tau niște disfuncții. M-am întâlnit cu proiectanți 
și constructori încercând să deblocăm anumite 
situații, să urgentăm și să eșalonăm lucrările 
în prag de iarnă, să facem o strategie astfel 
încât locuitorii să aibă cât mai puțin de suferit 
în urma construcțiilor. Am încercat o etapizare 
și o eșalonare a lucrărilor pentru a reuși să le 
terminăm până începe frigul, iar cele care nu 

pot fi finalizate să le punem în siguranță, ast-
fel încât  disconfortul să fie cât mai mic. În ce 
privește procesul de cunoaștere, el va conti-
nua în următoarele zile. Voi discuta cu fiecare 
angajat, cu fiecare coleg de azi, să știu ce face, 
cu ce se ocupă, care este rolul lui în angrenajul 
administrației și să înțeleg cu ce se confruntă.  

Înțeleg domnule primar, din implicarea dum-
neavoastră, că nu putem vorbi de acomodare, 
timpul nu stă pe loc, sunt multe de făcut, există o 
prioritate ori o acțiune imediată?  

4Prioritatea este sănătatea noastră  a tutu-
ror, în condițiile pandemice prezente. Ne con-
fruntăm toți cu dușmanul comun, noul  virus 
SARS-CoV-2, care afectează în acest moment 
locuitorii într-o manieră critică, încât de ieri 
Dumbrăvița a intrat în carantină. Trebuie să ne 
adaptăm la noile reguli de distanțare socială și 
rog concetățenii să conștientizeze pericolul, să 
protejeze familiile lor și pe semenii lor. În acest 

sens, lucrăm deja la digitalizarea eficientă a 
administrației din Dumbrăvița care va avea ca 
rezultat scurtarea timpilor de așteptare, evita-
rea deplasărilor, transparența și protecția da-
telor.  

Domnule primar, în campania electorală sun-
tem de acord cu toții că există un anumit discurs, 
adică fiecare vine cu viziunea lui, cu promisiu-
nile lui cu modul lui de a convinge și există în 
general un fel de negativism în sensul că nu s-a 
făcut nimic, e haos, lucrurile merg prost, etc. 
Dumbrăvița și-a căpătat un nume, un renume, 
chiar nu a ieșit nimic bun din modul în care s-a 
făcut administrație până acum în Dumbrăvița, 
cum vedeți lucrurile?  

4N-am zis niciodată ca nu s-a facut nimic, 
din contră, eram și sunt la curent cu toate pro-

iectele, cu accesarea de fonduri europene, cu 
eforturile de a asfalta cât mai multe străzi și 
pornind de la aceste realizări ne așteaptă noi 
provocări. Pe lângă transparentizarea totală a 
administrației comunei, doresc o unitate a tu-
turor cetățenilor într-o mare familie, încât să ne 
simțim liberi, respectați și sprijiniți cu tot ce se 
poate. Mă voi implica în armonizarea relațiilor 
cu Municipiul Timișoara într-o zonă metropo-
litană care să aducă beneficii dumbrăvițenilor 
în cee ce privește transportul și căile de acces, 
promovarea zonei turistice comune, dar și lan-
sarea în comun de proiecte care să aducă plus-
valoare și bunăstare.  

Veți acorda, în mandatul dumneavoastră, o 
prioritate aparte investițiilor?  

4Voi avea ca preocupare permanentă atra-
gerea de investiții în localitatea noastră. Pe 
lângă servicii și dezvoltare imobiliară prepon-
derente în Dumbrăvița, sunt necesare investiții 

de înaltă tehnologie care să 
nu polueze mediul în care 
trăim, dar care să asigure aici 
locuri de muncă bine plătite. 
Vom dezvolta infrastructura 
școlară și rutieră, rețelele de 
apă, gaz și canalizare.  

Domnule primar vă văd op-
timist, implicat, plin de energie 
și cu dorința de a face. Pe ce vă 
bazați?  

4Mă bazez pe sprijinul 
unei echipe competente din 
jurul meu, în care toți sunt 
animați spre a-și aduce aportul 
să schimbăm această comună, 
să o facem una europeană. Mă 
bazez pe prietenia cu Dominic 
Friz și dorința comună de a co-

labora în beneficiul ambelor localități. Mă ba-
zez de asemenea, pe sprijinul dumbrăvițenilor 
și vreau să coagulez bunele intenții în fapte 
care să aducă tuturor starea de bine, de acasă.  

Ce vă doriți, ca edil, cu prioritate?  
4Îmi doresc să atragem cât mai mulți 

profesioniști care să găsească soluții inova-
toare chiar și la cele mai mari provocări ale 
comunei. Dumbrăvița trebuie să țină ritmul cu 
cetățenii săi. Ne trebuie școli, drumuri, parcuri, 
spații de recreere. Aș vrea ca Dumbrăvița să nu 
mai fie considerată doar un satelit al Timișoa-
rei.  

Domnule primar, vă mulțumesc pentru ama-
bilitatea de a accepta acest dialog și vă doresc 
transpunerea în faptă a ideilor dumneavoastră!  

4Cu multă plăcere. 

Încã o datã promit cã voi face tot ceea ce pot eu pentru binele acestei comune  
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Pagină realizată de Gheorghe MIRON

„Copiii noştri, însă, nu mai au timp de pierdut cu lipsuri, 
comunitatea trebuie sa le asigure cel mai înalt nivel de pregătire” 

 Claudiu Alexandru BUCIU,   Primar al oraşului Lugoj  

Unul dintre cele 
mai frumoase 

proiecte, printre multe 
altele de mare succes, 
pe care domnul Claudiu 
Alexandru Buciu, noul 
primar ales al Lugoju-
lui, l-a demarat încă de 
la începutul mandatului 
este relansarea Lugo-
jului prin intermediul 

educației și culturii. În acest sens, edilul chiar a 
organizat o primă întâlnire cu oamenii de cultu-
ră și cu profesorii din localitate, în 26 octombrie, 
la care au fost invitați și rectorul Universității de 
Vest Timișoara, prof. univ. dr. Marilen Pirtea, de-
putat PNL, prof. Marin Popescu, inspectorul șef 
al Inspectoratului Școlar Județean Timiș și prof. 
univ. dr. Vasile Popovici.  

Relansarea Lugojului 
prin educaţie şi cultură  

Despre acest proiect, domnul 
prof. univ. dr. Marilen Pirtea a 
spus: „În ultimele săptămâni, 
am dialogat cu domnul Claudiu 
Buciu, noul primar al Lugoju-
lui, care susține ideea unei ne-
cesare relansări a orașului prin 
mijloacele «calde» ale educației 
și culturii. Cred că aceasta este 
una dintre cele mai importante 
resurse ale Lugojului, căci mu-
nicipiul de pe Timiș este bine-
cunoscut ca un centru al culturii 
și educației bănățene, al cărui 
potențial merită susținut, mai 
ales că, din păcate, ultimii ani 
au fost dominați de stagnare și 
blazare. Mă simt onorat să întâl-
nesc astăzi, aici, mulți dintre oa-
menii de valoare din Lugoj, manageri ai școlilor 
lugojene, oameni ai culturii muzicale lugojene, 
istorici sau manageri culturali, dar și mulți alți 
specialiști ai educației și culturii.  

Cu ajutorul noului primar, al noului Consiliu 
Local și al noului Consiliu Județean, dar și cu 
implicarea Ministerului Culturii, mai ales după 
formarea viitorul guvern liberal, care se va con-
stitui după alegerile din 6 decembrie 2020, dar 
și cu implicarea dumneavoastră, a principalilor 
oameni de cultură, artă, litere și muzică, a das-
călilor lugojeni, cu siguranță vom relansa și vom 
dezvolta Timișul cultural și educațional, prin 
fructificarea potențialului semnificativ al Lugo-
jului, un centru reprezentativ al culturii central-
europene”.  

De asemenea, despre această importantă întâl-
nire, domnul primar Claudiu Buciu a spus: „Am 

adus împreună oameni de cultură și de educație 
de mare valoare care au desfășurat de-a lungul 
timpului activități foarte importante pentru oraș 
și și-au îndeplinit sarcinile educative cu mare 
responsabilitate. A fost o întâlnire pentru a ne 
cunoaște față în față și am avut invitați și de la 
Timișoara cu mare experiență în educație și cultu-
ră: rectorul Marilen Pirtea, prof. Marin Popescu, 
prof. Sorin Predescu, fostul director al Direcției 
Județene de Cultură Timiș, dar și ambasadorul 
Vasile Popovici. Vrem să reconstruim Lugojul și 
din punct de vedere al identității culturale și al 
calității procesului de învățământ”.  

Spital nou în Lugoj  

Un alt obiectiv al tânărului edil Claudiu Bu-
ciu este îmbunătățirea sistemului de sănătate din 
Lugoj, prin construirea unui nou spital, dotat la 
standarde europene. Despre acest proiect, dom-
nul primar Claudiu Buciu a spus: „Cu toții ne do-
rim un spital normal, modern. Cu toții ne dorim 
servicii medicale de calitate și o paletă cât mai 

largă de specialități medicale la dispoziția lugoje-
nilor. Ne dorim aparatură modernă, dar și perso-
nal de specialitate cât mai bine pregătit. Suntem 
obligați să construim un nou spital, fiindcă acesta 
pe care îl avem este foarte vechi, clădirea în care 
funcționează are 110 ani. E unul dintre cele mai 
vechi din România. Nu mai primim fonduri să 
îl renovăm și se va prăbuși. Vom accesa fonduri 
europene și vom construi un spital nou. Ceea ce 
avem nevoie însă în mod urgent, este să începem 
demersurile pentru a construi un spital. Se poa-
te, sunt bani, avem specialiști. Echipa PNL are 
o viziune realistă asupra a ceea ce trebuie făcut, 
dar și asupra drumului de urmat pentru a realiza 
ce ne propunem. Avem colegi specialiști, Dănuț 
Cliciovan (medic primar - șeful Secției ATI) și 
Szucs Diana (medic primar - șefa Secției Medi-
cină Internă), profesioniști care știu ce trebuie fă-

cut și mai ales știu cât de important este să avem 
un spital nou, dotat cu cea mai modernă apara-
tură. Spitalul nou nu se va putea construi fără o 
finanțare europeană, iar Siegfried Mureșan (foto) 
este unul dintre profesioniștii din Parlamentul 
European care știe exact ce avem de făcut și care 
ne va susține necondiționat. Doctorul Cliciovan, 
în calitatea sa de șef al Secției ATI, alături de co-
legii dânsului, se bucură deja de cea mai moder-
nă aparatură cu care poate trata pacienții. Toate 
acestea au fost posibile datorită faptului că actua-
lul guvern liberal a alocat anul acesta 1 milion de 
euro spitalului pentru dotarea Secției ATI. Toate 
secțiile spitalului au nevoie de astfel de investiții 
astfel încât calitatea actului medical să crească.”  

şcoli noi 
în cartierele Lugojului  

Un alt proiect important al noului primar ales 
este asigurarea condițiilor necesare garantării 
unei educații excepționale copiilor lugojenilor. 
De aceea, vor fi construite mai multe școli în 

cartiere, pentru ca elevii să aibă 
acces mai ușor la clase. În acest 
sens, edilul municipiului Lugoj 
a declarat: „Școala este concen-
trată în centrul orașului, iar nu-
mărul de copii a scăzut. Vrem 
să aducem aceste școli mai 
aproape de copii. Avem cartie-
re unde nu sunt școli deloc, de 
aceea vrem să venim cu școlile 
aproape de copii pentru a le ac-
cesa mai ușor, pentru ca părinții 
să nu se deplaseze cu mașina să 
îi ducă la cursuri. Vrem să adu-
cem la un loc creșa, grădinița și 
școala I-IV, iar clasele V-VIII să 
le ducem spre licee, prin crea-
rea de spații suplimentare. Pen-
tru început, vom face o școală 

cu grădiniță și creșă în cartierul Stadion și alta în 
cartierul Balta lată. Noi suntem generația pentru 
care lipsurile au predominat, copiii noștri, însă, 
nu mai au timp de pierdut cu lipsuri, comunitatea 
trebuie sa le asigure cel mai înalt nivel de pregă-
tire. Lumea se schimbă extrem de rapid, iar a fi 
pregătit pentru a te adapta, înseamnă, de fapt, a fi 
foarte bine pregătit. Viitorul înseamnă digitaliza-
re, responsabilitate față de mediul înconjurător, 
competențe, respect față de reguli, toleranță și 
respect reciproc. Vom investi prioritar în educația 
copiilor, în activitățile sportive dedicate copiilor, 
dar și în viața culturală și artistică a orașului, ast-
fel încât copiii să aibă acces la acte de cultură de 
calitate, care să le dezvolte corespunzător perso-
nalitatea”. 
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Prezenţa Înalpreasfinţitului Părinte Mitropolit în comuna noastră 
reprezintă, pentru noi, o deosebită cinste” 

Nicolae Tudor MARINESCU - Primar al comunei Voiteg 

La binecuvântarea lucrărilor exterioare a Bise-
ricii din comuna Voiteg, Înaltpreasfințitul Pă-

rinte Ioan, Arhiepiscopul Timișoarei și Mitropolitul 
Banatului, a fost prezent în mijlocul credincioșilor. 
Înaltpreasfinția Sa a fost întâmpinat de un grup de 
copii, îmbrăcați în straie populare, de la Școala Gim-
nazială din localitate, coordonați de prof. Camelia 
Fogaș, directoarea unității de învățământ. În proxi-
mitatea bisericii cu hramul „Sfântul Mare Mucenic 
Gheorghe” a fost săvârșită Sfânta Liturghie, de către 
un sobor de preoți, din care au făcut parte părintele 
protopop Ioan Prisăcean (Protopopiatul Deta), părin-
tele paroh Dragan Giorgiev și alți clerici din împre-
jurimi. Răspunsurile liturgice au fost date de Corala 

,,Sfântul Gheorghe” a parohiei. În cadrul sinaxei eu-
haristice au fost pomeniți clericii trecuți la Domnul, 
care au slujit în decursul vremii la altarul lăcașului de 
cult, eroii, ctitorii și toți cei care au contribuit, într-un 
fel sau altul la înfrumusețarea bisericii.  

După Dumnezeiasca Liturghie, Înaltprea-sfințitul 
Părinte Ioan a oficiat slujba de binecuvântare a lucră-
rilor exterioare, efectuate în ultimul timp la biserica 
parohială, lăcaș ce a suferit multiple avarii în urma 
furtunii violente din toamna anului 2017. În semn de 
deosebită prețuire și părintească dragoste pentru rod-
nica activitate pastoral-misionară şi administrativ-gos-
podărească pusă în slujba Bisericii lui Hristos și a bu-
nului obștesc, dar și pentru osârdia deosebită dovedită 

prin înfrumusețarea și înzestrarea lăcașului de cult cu 
odoarele și mobilierul bisericesc,  Chiriarhul Bana-
tului a acordat distincția de iconom părintelui paroh 
Dragan Giorgiev. Totodată, au fost acordate și acte de 
cinstire atât reprezentanților autorităților locale, cât și 
credincioșilor care au contribuit la refacerea bisericii.  

Biserica cu hramul „Sfântul Mare Mucenic Ghe-
orghe” din localitatea Voiteg, jud. Timiș, a fost con-
struită în anul 1907. În prezent, comunitatea parohia-
lă numără 430 de familii, cu 1215 credincioși.  

Întrebat despre această vizită, domnul Nicolae Tudor 
Marinescu, edilul comunei ne-a declarat în exclusivitate: 
„Prezența Înalpreasfințitului Părinte Mitropolit în comu-
na noastră reprezintă, pentru noi, o deosebită cinste.”

Asociația „Casa Nouă” a luat ființă în 2018 din 
dorința de a fi cât mai utilă pentru vărstnici, 

care au nevoie de sprijin moral, social și medical im-
plementând în aceasră activitate cele mai înalte stan-
darde prevăzute de reglementările europene.

În acest context, aceasta dispune de trei centre: 
Buziaș, Ghiroda și Arad.

În cadrul lor avem: personal medical calificat în 
aproape toate tipurile de boli, neuropsihice, neuromo-
torii, personal dedicat profesiei și profesionalismului 
lor; medic de familie, psihiatru și psiholog; cabinet 

medical cu asistentă; infirmieră 24 din 24 de ore; băi 
moderne care facilitează accesul după caz; aparatură 
de întreținere fizico-medicală pentru cei care vor; trei 
mese pe zi, hrana fiind atent verificată și pregătită în 
bucătăria proprie în baza prescripției fiecăruia; dispu-
nem de 40 de locuri. 

Pentru a asigura un climat fericit de familie, centrul 
dispune de un parc dotat cu bănci și un foișor unde 
pacienții noștri pot socializa, pot juca table, remi, pot 
depăna amintiri împletind trecutul lor cu bucuria de a 
trăi clipe minunate.

Casa Nouă
O asociaţie de ţinut minte!  

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

La închiderea ediţiei  

Cu câteva ore înainte ca jurnalul nostru să 
intre la tipar, ne-a sosit trista veste a trecerii 

în neființă a primarului comunei Voiteg, dr. Nicolae 
Tudor Marinescu. Redacția jurnalului interregional 
„Banatul” transmite sincere condoleanțe familiei 
îndoliate. Dumnezeu să-l odihnească! 
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Ladislau HELEPORT 

Când m-am apropiat de 
Bata răsăritul își des-

făcuse aripile, și arborii, de 
aproape ori de departe, do-
bândiră coloritul specific fie-
cărei specii. Domnea o liniște 
adâncă, atât de adâncă încât 
ți se părea că-ți țiuie urechile. 
Oare cu ce poți momi un lo-
calnic, un băștinaș al acestui 

loc, ca să-l determini să părăsească acest ținut pa-
radisiac pentru a veni la oraș? Această întrebare 
a determinat și dialogul meu cu domnul Ladislau 
Heleport.

Domnule Heleport, numele dumneavoastră este 
mereu asociat mereu de Muzeul satului din localita-
tea Bulci, dar și de Bulci Fest, numit în anii trecuți 
și Folk Maris sau Maris Fest ajuns unul dintre cele 
mai renumite festivaluri de muzică folk din țară.  

4Mă bucur să aud asta.  
În acest an, în care această gripă globa-

lă a închis orice fel de activități, chiar și pe cele 
educaționale, ați primit apeluri de la iubitorii de 
muzică folk?  

4Bineînțeles, m-au sunat oameni din țară 
chiar și din străinătate, oameni care de-a lungul 
atâtor ediții au fost prezenți la Bulci, m-au sunat 
să mă întrebe dacă vor avea și în acest an, posibi-
litatea să participe și să se bucure, ca spectatori, 
de acest festival. Dar, vedeți dumneavoastră, la 
începutul lunii august, în țară se îmbolnăveau 
zilnic 500 de oameni, ori în aceste condiții, era 
imposibil să ne asumăm organizarea unui festival 
la care prezența spectatorilor a numărat la ediția 
de anul trecut câteva mii de persoane.  

Domnule Ladislau, cum s-a născut ideea aces-
tui festival?  

4Da, interesantă întrebare, prima dată, în 
anul 2008, am gândit pentru satul meu Bulci, un 
Festival de Muzică Medievală, la scurt timp, vizi-
tând locul pregătit în apropierea conacului nobi-
liar al familiei Mocioni, un amic îmi spune: „Ladis-

lau, aici ar fi un loc potrivit pentru spectacole de 
muzică folk.” Am reținut sugestia lui și la nici un 
an distanță, în 2009, am avut pregătit tot ceea ce 
era necesar pentru desfășurarea primei ediții a 
ceea ce azi se numește „Bulci Fest”.  

Domnule Heleport, trecând la lucruri mai pă-
mântene, fiind dumneavoastră un om cu multă 
experiență în treburile administrației, vă întreb 
dacă alegerile locale de la sfârșitul lunii septem-
brie din acest an, au avut și o parte previzibilă?  

4Desigur, era ușor de prevăzut realegerea 
domnului Ion Micurescu. Și asta pentru că munca 
domnului ing. Micurescu, de-a lungul mandatelor 
de până acum, stă la temelia modernizării comu-
nei Bata. Mai mult decât atât, chiar la o mai bună 
cunoaștere a comunei Bata în țară și nu numai. 
A fost, cum s-ar spune, o realegere așteptată. O 
realegere cu peste 50% din totalul voturilor.  

Fără comentarii.  
4Exact. 

Munca domnului ing. Micurescu, de-a lungul mandatelor de pânã 
acum, stã la temelia modernizãrii comunei Bata  

 Mistreţi din aceia nu se mai găsesc azi şi nici vânători pe măsura lor        

În acest an, din pricina unei pandemii pe care unii o cred și alții nu, o gripă 
mai perfidă decât un război, celebrul „Festival al Vânătorilor de la Bata”, 

festival care a bucurat mii și mii de oameni de-a lungul anilor, în această toamnă nu 
a mai avut loc. Ne-au rămas însă imagini frumoase și povești nemuritoare. Una din 
aceste povești vânătorești mi-a fost dat să o ascult, la ceasul înserării, povestită în 
apropierea focului la care, câțiva vânători cunoscuți, prieteni ai gazdei, ai sufletului 
acestui festival, domnul ing. Ion Micurescu, pregăteau un gulaș cum numai vână-
torii știu să-l facă. Ne aflam în frumosul parc al Pensiunii „Bade Ioane” și povestea 
cel mai vârstnic dintre ortaci:  

 - Măi, mă uit într-acolo – și arată un loc depărtat al pădurii – noi pe celălat deal, 
și-am văzut o pată întunecată. Credeam că este umbra vreunui nor și i-am zis lui Ion 
Micurescu cam ce cred eu că ar fi. A început să râdă arătând spre cer. Privii în sus: 
pe albastru infinit al cerului nu se zărea nici urmă de nor. În clipa următoare pata 
căpătă o altă formă, deplasându-se ușor într-o parte.  

- Ce-i aia? l-am întrebat pe Ion.  
- Să mergem să vedem, îmi răspunse el. Trebuie să mergem.  
Am început să coborâm și, curând, am băgat de seamă că pata venea spre noi. 

La vreo zece minute mai târziu, Ion se oprește, se așază pe o piatră și mă îndeamnă 
prin semne să fac același lucru.  

- Acum trebuie să așteptăm, fără vorbe și fără să rupem o creangă.  
Ne-am pus pe așteptat. Curând pata reapăru. Se făcea din ce în ce mai mare și 

acum puteam să deslușesc ce reprezinta. Era o îngrămădeală de niște vietăți într-o 
continuă mișcare.  

- Mistreți?!, strigai.  
Într-adevăr, erau mistreți. Peste o sută. Câte unul se dădea deoparte, apoi revenea 

la locul de unde plecase. Curând, i-am putut distinge pe fiecare în parte.  
- Unul din ei este foarte mare, îmi șopti Ion.  
Și, la scurt timp din mijlocul turmei s-a desprins ca o movilă mare spinarea unui 

mistreț uriaș. Îi depășea pe 
toți ceilalți și cântărea poa-
te peste 250 de kg. Turma 
se tot apropia. Se auzea 
acum limpede foșnetul 
frunzelor uscate strivite 
de sute de copite, trosni-
turile crengilor prăbușite, 
grohăitul aspru pe care-l 
scoteau vierii, cel al scroa-
felor și guițatul purceilor. 
Mistrețul cel mare era în 
mijlocul turmei, numeroa-
se animale rătăceau pe de 

lături, iar unele se îndepărtau destul de mult de turmă, și de aceea, când mistreții 
desprinși de turmă apărură chiar în fața noastră, namila nu ajusese încă în bătaia 
armelor. Ședeam nemișcați. Brusc, un mistreț, din cei ce se aflau în imediata noastră 
apropiere, își ridică râtul. Mesteca ceva. Îl am și acum în fața ochilor: un cap enorm, 
urechile ciulite, ochii haini, râtul cu două căscături în chip de nări și niște colți albi, 
uriași. Fiara încremeni; se opri din mestecat și-și pironi asupra noastră ochii iscodi-
tori, dușmănoși. În cele din urmă, simți primejdia și scoase un răcnet strident. Cât 
ai clipi, toată turma, stârnind un vacarm nemaipomenit, grohăind și îmbulzindu-se, 
se năpusti într-o parte. În aceeași fărâmă de secundă răsună împușcătura. Una dintre 
lighioane se prăvăli la pământ. Pușca din mâna lui Ion mai fumega încă. Câteva mo-
mente în pădure se mai putea auzi trosnet de crengi rupte, apoi totul amuți.  

Ajuns aici, povestitorul se opri, bău un deț de răchie galbenă ca luna ce stăpânea 
bolta privind spre noi, oftă și apoi spuse:  

- Ei, dar asta a fost demult, tare demult, să tot fie 40 de ani, mistreți din aceia nu 
se mai găsesc azi și nici vânători pe măsura lor.  

Am stat așa vreme de un ceas, lumina înserării deveni portocalie, norii 
îngrămădiți la apus scânteiau pe margini ca tiviți cu metal incandescent și pe 
nesimițite noaptea a pus stăpânire peste tot locul. Ici-colo răzbăteau razele 
lunii ce se răsfirau apoi în evantai peste Pensiunea „Bade Ioane”. 

Din albumul cu poze al comunei  

Era anul 2010, oamenii încă se mai puteau bucura cu semenii lor alături precum se vede în această imagine 
în care, sosiţi cu câteva zile înainte de începerea Festivalului de la bulci, spectatori aplaudă prezenţa lui Mircea 
baniciu în mijlocul lor. Cunoscutul cantautor, mereu tânăr şi prietenos cu publicul şi-a asigurat fanii că „oamenii 
nu îmbătrânesc niciodată cu adevărat. Trecerea anilor se vede doar pe chip”. În ziua următoare maestrul a 
dovedit cu prisosinţă adevărul acestei mărturisiri.  

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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 Radu REJA - Preot  

Când a aflat cine este 
invitatul lunii noiem-

brie al „Foii de Biled”, scrii-
torul Vasile Todi, fratele Vasi-
le, cum îl alintăm noi, colegii 
lui din redacție, mi-a spus:  

 „George, este o cinste să 
stai de vorbă cu acest om. Îl 

cunosc de zeci de ani și te asigur că fratele Radu, 
a fost alduit cu harul preoției. Dar el este și un 
scriitor remarcabil, un poet plin de sensibilitate, și 
un cărturar care știe carte cât cinci academicieni. 
Succes!”  

Părintele Radu Reja a avut, în Biserica Orto-
doxă Biled, o activitate foarte îndelungată. Vreme 
de 39 de ani, Radu Reja i-a păstorit cu grijă și 
multă dragoste pe cetățenii din localitate. Din pă-
cate ieșirea lui la pensie, în 2018, a adus și unele 
schimbări și multă tristețe în inimile enoriașilor, 
care l-au iubit foarte mult. Totuși, părintele a pri-
mit îmbisericirea într-o parohie din Timișoara. 
Acolo  săvârșește Sfintele Liturghii, dar adesea se 
reîntoarce în Biled, dacă este solicitat pentru une-
le servicii religioase. Aceasta a fost decizia Mitro-
poliei ca părintele să părăsească comuna Biled, 
dar și să vină din când în când. Această hotărâre 
vine și după insistențele unor consăteni iubitori de 
comună.   

„Mulțumim frumos, părinte Radu Reja, ca ne-
ați fost alături în toți acești ani și că ați zidit bi-
serica în sufletele noastre și sperăm să ne puteți fi 
alături cât mai mult timp, cu aceeași dragoste și 
dăruire pentru Sfintele Taine. Cu respect și multă 
dragoste o parte din locuitorii comunei Biled!”, 
este mesajul credincioșilor din localitate.  

Părinte Radu Reja, sunteți unul dintre cei mai 
respectabili slujitori ai Bisericii Ortodoxe Româ-
ne din județul Timiș, și după 39 de ani de activitate 
la BOR Biled, sunteți la pensie, de trei ani. Cu ce 
sentimente v-ați retras din această prodigioasă ac-
tivitate, închinată lui Dumnezeu și credincioșilor 
din Biled?  

4Într-adevăr de trei ani sunt la pensie, 
după o activitate intensă de 39 de ani, în slujba 
credincioșilor din Biled și a lui Dumnezeu, dar 
încă mai oficiez slujbe, din când în când, la Bi-
serica din  Biled. Acum sunt la Biserica din Piața 
Verde din Timișoara. De fapt, de la Dumnezeu nu 
te poți pensiona niciodată. Eu îmi continui toate 
activitățile specifice pe care le făceam și înainte 

de a fi pensionar: mă rog, citesc fac slujbe în con-
tinuare. Ca preot mă cheamă, imediat mă duc și 
susțin slujbe.  

După o viață de slujitor credincios al bisericii, 
ați tras unele concluzii în ceea ce privește oame-
nii: cum erau înainte de 1989 și cum sunt acum?  

4Când am ajuns eu acolo în primii ani, mi s-a 
părut că oamenii erau cam îndepărtați de bise-
rică. Eram frapat că nici nu prea veneau la sluj-
be. Era de fapt comunismul ateu. Cu timpul am 
reușit să îi apropii de biserică și să îi fac să vină la 
slujbe. Bilezenii au descoperit biserica și credința 
și veneau cu încredere să asculte cuvântul lui 
Dumnezeu. În 1989, am fost în Piața Victoriei la 
revoluție. Mulți dintre ei au fost alături de mine. 
Toți am luptat pentru credință, pentru Dumne-
zeu, alături de sutele de mii de timișoreni.  

Sunteți foarte iubit și respectat acolo în Biled.  
4E rodul acestei legături sfinte: dacă tu îi 

iubești pe oameni și ei te iubesc. E o relație baza-
tă pe credință. Dumnezeu unește oamenii prin 
iubire și credință. Îți spui că eu sunt un om bun. 
Dacă îți pui sufletul cu totul în ceea ce faci, dacă 
îți pui amprenta sufletul atunci și oamenii te iu-
besc. Așa sunt eu cu bilezenii: ne iubim reciproc. 
Dumnezeu ne iubește.  

Părinte Radu, sunteți un prolific scriitor. Ați 
scris zeci de cărți. Cum de ați reușit să îmbinați cu 
succes aceste două activități spirituale?  

4Am scris 23 de cărți până acum. Ultima 
carte este despre vis. De-a lungul anilor am în-
registrat visele ce le-am avut, iar acum am pus 
pe cineva să le treacă pe hârtie. Așa am reușit să 
scot volumul I, iar de Crăciun, urmează să public 
volumul II. Am început să public după Revoluția 
din 16 Decembrie, începută la Timișoara în 1989, 
când libertatea și-a spus cuvântul. Am predat și 
la Universitatea Dimitrie Cantemir și la Școala 
Postliceală Creștină „Christiana”.  

Părinte stăm de vorbă în apropierea zilei închi-
nată Sfinților Mihail și Gavril, zi care marchează 
și Hramul Bisericii Ortodoxe din Biled, vorbiți-mi 
despre acești protectori ai bilezenilor ortodocși.  

4Sfinții Mihail și Gavril sunt foarte importanți 
pentru creștini și pentru Biserică. Mihail înseam-
nă Puternic Dumnezeu. El a fost primul care a 
spus să luăm aminte, atunci când au căzut înge-
rii. Așadar este foarte important pentru noi să 
luăm aminte la învățămintele lui Dumnezeu. Ga-
vril înseamnă Bărbat Dumnezeu, adică puterea 

lui Dumnezeu care se desfășoară în Biserică și 
asupra noastră, fiindcă este vorba de o putere 
foarte mare.  

Pentru omul modern actual, Biserica mai are 
vreo importanță?  

4Sigur că, în continuare, Biserica are o 
importanță foarte mare pentru om. Cetățeanul 
vine cu încredere la preot să își împărtășească 
toate durerile și necazurile, să se elibereze 
sufletește. Vine să se roage la Biserică și cere 
sprijinul preotului. Și preoții, și Biserica vin în aju-
torul oamenilor, dar și oamenii trebuie să vină în 
ajutorul Bisericii. Relația trebuie să fie reciprocă. 
Se vorbește foarte mult astăzi de desființarea 
religiei sau de ridicarea ei la adevărata valoare 
și necesitate.  

Sunt și voci care acuză…  
4Da sunt voci care acuză religia, și aici deja 

nu mai este vorba de indivizi care se referă la 
preoți, ci de o luptă ascuțită și lungă între cele 
două puteri „Gog si Magog” care par a conduce 
lumea, când de fapt și în fapt putere una singură 
este: Conducătorul, Proniatorul și Guvernatorul 
lumii, Sfânta Treime. Din nefericire, azi altarele 
sunt fierbinți, iar preoții reci. Prin toate mijloace-
le tehnice și mentale combatanții răului doresc 
dominația și eliminarea Lui Dumnezeu din om. 
Iisus avertizează pe ucenici spunându-le: „Feriți-
vă nu de cei ce ucid trupul și mai mult nu pot, ci 
de cei ce ucid și sufletul, și trupul, aceea vă vor 
duce în Gheena”. Este lupta libertății de a alege, 
este lupta dintre Bine și Rău.  

Această luptă continua azi sub ce formă?  
4Acum a început lupta dintre Biserica Lup-

tătoare, adică noi creștinii și Biserica Distrugă-
toare, adică luptătorii împotriva Duhului Sfânt, 
astăzi câmpul de luptă este mai pregătit ca nici-
odată ca cele două puteri să se înfrunte. Diavo-
lul în postură de salvator, după cum zice Iisus că 
„Va veni vremea când diavolul va sta în Biserică 
sub forma Îngerului Luminii”, din închistarea 
Bisericii face victime cu nemiluita și scoate tot 
timpul un as din mâneca cea neagră și largă în 
posibilitățile de diluare și dizolvare a credinței 
și mult prea îngustă de a orbii pe cei cu vederea 
slabă a celor divine. În Sfânta Scriptură găsim 
locul în care ni se spune că „largă este calea 
care duce la pieire și îngustă cea care duce la 
mântuire”. 

Prin toate mijloacele tehnice ºi mentale 
combatanþii rãului doresc dominaþia ºi eliminarea Lui Dumnezeu din om  

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Gheorghe MIRON  
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„E momentul să ne apucăm de treabă” 
Petru ROMAN, Primarul oraşului Deta

În data de 4 noiem-
brie 2020, a avut 

loc în Deta, şedinţa de con-
stituire a Consiliului Local 
al oraşului Deta ca urmare 
a alegerilor autorităţii lo-
cale din 27.09.2020 având 
la bază ordinul prefectului 
671/29.10.2020. Ordinea 
de zi a cuprins de-
punerea jurămân-

tului membrilor Consiliului Local Deta şi a 
domnului primar ales, Petru Roman. Astfel, 
noii consilieri ai oraşului Deta sunt: Benda-
riu Doru-Mihai, Florea Gabriel, Filip Flori-
an, Ioţcov Lucian Nicuşor, Katona Gheorghe 
Iosif, Mateescu Adina, Mihart Constantin 
Cătălin, Orsoş Nicoleta Daniela, Peiov Petru, 
Pluştea Cornel, Robu Cristian Gabriel, Ro-
tar Radu, Stroie Constantin, Zoran Vertopan, 
Voiculescu Alexandru. Cel mai tânăr consi-
lier este domnul  Mihart Cătălin, născut în 
30.08.1981, iar cel mai în vârstă  este domnul 
Voiculescu Alexandru născut în 3.07.1936. 
Consilierii împreună cu domnul primar au 

jurat să respecte constituţia şi legile ţării, precum şi 
să facă, cu bună credinţă, tot ceea ce stă în puterile şi 
priceperea lor pentru binele locuitorilor oraşului Deta. 
De asemenea, edilul Petru Roman a ţinut un discurs 
adresat noii echipe cu care va lucra timp de patru ani: 
«Doamnelor şi domnilor, pornim împreună astăzi pe 
un drum destul de greu, pe un drum frumos, care, cu 
siguranţă,  este foarte important pentru acest oraş. Ce-
lor noi veniţi în această echipă le spun „Bine aţi ve-

nit!”, iar celor care şi-au revalidat funcţia de consilier 
le spun „Bine aţi revenit!”. Acum, după ce s-au înche-
iat alegerile locale şi contestaţiile, cred că e momentul 
să ne apucăm de treabă şi vă spun că avem mult de lu-
cru. Tocmai de aceea, îmi doresc să fim lăsaţi în pace 
să lucrăm şi să lăsăm de-o parte războaiele politice 
inutile. Oamenii din oraş ne-au votat ca să muncim. 
(...) Avem o mulţime de proiecte începute în mandatul 
trecut, pe care trebuie să le finalizăm. Avem şi o parte 

de proiecte care au fost semnate şi contracte-
le încheiate, pe care va trebui să le finalizăm 
în acest mandat şi, în acelaşi timp, în cei pa-
tru ani ce urmează, cu siguranţă vom dezvol-
ta împreună mai multe proiecte pentru binele 
oraşului nostru. Pentru ca toate acestea să 
funcţioneze, trebuie înţelegere, colaborare şi 
muncă asiduă. Tocmai acesta e dezideratul pe 
care îl propun acestui Consiliu Local, care să 
fie în beneficiul oraşului Deta. Ştim cu toţii 
pentru ce am rămas, pentru ce am fost aleşi 
şi tocmai de aceea vă rog pe toţi să decidem 
şi să facem în aşa fel încât oraşul nostru să 
prospere şi să se dezvolte. Vă doresc tuturor 
un mandat cât mai reuşit, cu rezultate deose-
bite. Mulţumesc!».

Liceul Tehnologic „Sf. Nicolae” - Online

În data de 05.11.2020, Guvernul Români-
ei şi Comitetul Naţional pentru Situaţii de 

Urgenţă a făcut public prin intermediul Grupului de 
Comunicare Strategică (GCS) al Executivului faptul 
că au fost închise la nivel naţional toate şcolile, în 
vederea prevenirii răspândirii infecţiilor cu SARS-
COV-2. Astfel, doamna director a Liceului Tehno-
logic ,,Sf. Nicolae” din Deta, Morariu Letiţia-Ana 
ne informează că în Deta şi Opatiţa, activităţile di-
dactice care impun prezenţa fizică a preşcolarilor şi 
elevilor în unităţile de învăţământ preşcolar, primar, 
gimnazial, liceal şi postliceal se desfăşoară în sistem 
online din data de 09.11.2020 pentru o perioadă de 
30 de zile.

Proiecte noi - la Deta

Agenţia pentru Dezvoltare Regională Vest 
(ADRVest) şi primăria Deta au semnat con-

tracte pentru două proiecte noi. 
Primul presupune „Îmbunătăţirea calităţii vieţii 

populaţiei oraşului Deta prin crearea de noi structuri 

sociale” referindu-se la construirea unei creşe, a unui 
centru de zi pentru persoane vârstnice şi a unei cantine 
sociale. Toate fiind realizate pe un teren de 10.212 mp  
pe strada Termal. De asemenea se asigură mobilier 
exterior şi interior, precum şi echipamente, respectiv 
materiale didactice. Se va amenaja partea exterioară 
cu acces carosabil şi pietonal, trotuare, spaţii verzi şi 
loc de joacă pentru copii, piste pentru biciclete (pe 
strada Termal), dar şi o parcare, respectiv trotuare pe 
strada Pădurii. Valoarea totală a proiectului e de 10,7 
milioane lei din care 10,5 milioane lei provin din fi-
nanţare nerambursabilă.

Al doilea proiect se referă la „Îmbunătăţirea cali-
tăţii vieţii populaţiei oraşului Deta prin reabilitarea şi 
consolidarea locuinţelor sociale”. Astfel se va schim-
ba funcţionarea unei clădiri existente, aceasta fiind 
extinsă pentru a găzdui locuinţe sociale (11 aparta-
mante mobilate şi dotate), iar la exterioar vor fi ame-
najate spaţii verzi, dar şi accesul auto, respectiv cel 
pietonal. De asemenea, vor fi realizate piste pentru 

biciclete pe strada Mihai Viteazul, 1 Mai şi Avram 
Iancu, iar pe ultimele două artere se va reface accesul 
către proprietăţi şi se vor amplasa borduri. Proiectul 
are o valoare de 5,5 milioane lei, iar finanţarea ne-
rambursabilă e de peste 5,1 milioane lei.

Pagină realizată de prof. Anca Luminiţa EFTENIE



14. noiembrie

 oaia de 
Topolovãþu Mare

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ovidiu DOȚA - Primar al comunei Topolovățu Mare

Când am ajuns în 
Topolovăț, prin fantele 

obloanelor închise se revărsa 
lumina rozalie a zorilor. La o 
fereastră luminată, stătea, cu 
fața la geam pe scaun o fetiță, 
pieptănată de mama ei, pentru 
o nouă zi de școală. Avea doar 
aur de păr despletit, străpuns 
de razele soarelui. Oare de ce 
îmi amitesc cu plăcere, de câte 

ori revin în această frumoasă comună, de supa lo-
cală, pe care o fac cu multă pricepere gospodinele 
locului, supa în care găluște mari trebuie să înoate în 
grăsime din belșug, ca sloiurile de martie pe Bega? 
Dar gândul mi-a fost abătut de întâlnirea cu edilul 
așezării, urmând să caut răspunsul altădată...  

Domnule profesor, de un real ecou, în rândul ci-
titorilor noștri, s-a bucurat observația dumneavoas-
tră din interviul realizat în luna trecută, afirmație 
în care vă exprimați convingerea că „învățământul 
tradițional trebuie să reprezinte sistemul de bază cel 
puțin până în clasa a VI-a inclusiv, iar cel online, 
pe care nu-l contest ca eficiență, trebuie să rămână 
o alternativă impusă în anumite perioade, cum, din 
păcate, sunt cele pe care le trăim azi cu toții.”  

4Același lucru îl cred și acum. Deși, vorbind 
despre acest virus, care prin capacitatea lui de răs-
pândire face într-adevăr să crească destul de repe-
de numărul celor infectați, totuși, dacă ne uităm 
pe statisticile Organizației Mondiale a Sănătății, 

constatăm că mor mai mulți oameni din pricina al-
tor boli decât de acest virus. Departe de mine gân-
dul de a spune că el nu reprezintă o primejdie, dar 
nici nu putem nega statisticile organizației amin-
tite. Sigur, el, prin puterea sa de contaminare, ne 
reamintește teribilile boli ale secolelor trecute care 
după un timp au fost eradicate. În acest sens, cred 
că trebuie să ne obișnuim cu gândul că și prezența 
sa va fi limitată.  

Că tot am abordat acest subiect legat de pandemie, 
vă întreb dacă ați pregătit instituțiile de învățământ, 
aflate în comuna dumneavoastră cu tot ce ține de pre-
venirea acestui virus?  

4Noi, înainte de începerea anului de învățământ, 
am efectuat lucrări de igenizare a școlilor, a clase-
lor în care se vor pregăti elevii, a grupurilor sanita-
re, apoi am cumpărat lichidul necesar pentru dez-
infectarea mâinilor, săpunuri pentru toate școlile și 
nu în ultimul rând, am procurat și lămpile care ajută 
la igenizarea claselor folosite la fiecare sfârșit de 
săptămână, după încheierea cursurilor.  

Ați distribuit și măști elevilor?  
4Da, am distribuit chiar la începutul anului de 

școală, 250 de măști de protecție și vom continua 
să sprijinim și în continuare cu tot ceea ce este ne-
cesar procesului didactic.  

Ați căutat sprijin și din partea sponsorilor?  
4Da și chiar am primit un astfel de sprijin din 

partea unei firme din localitate, este vorba de un 
tunel de dezinfectare a tuturor persoanelor la in-
trarea în incinta școlii, astfel că putem spune că 

am luat toate măsurile necesare pentru a preveni 
și gestiona situația, în conformitate cu indicațiile 
primite.  

Domnule primar, pentru că ați câștigat detașat 
alegerile locale din acest an și știind că nu cu mult 
timp în urmă ați semnat la București un contract pen-
tru modernizarea infrastructurii rutiere în localităţi-
le Șuștra și Topolovățu Mare, aș dori să afle cititorii 
noștri și la ce dată preconizați să definitivați aceste 
lucrări?  

4Da, este adevărat că este semnat contractul 
de execuție a lucrărilor la proiectul PNDR, măsura 
7.2.  

Cu ce valoare domnule primar?  
4În valoare de 1.000.000 de euro, iar finaliza-

rea lucrărilor o estimăm ca fiind posibilă în 5 martie 
2021.  

Mai aveți lucrări aflate pe agenda dumneavoastră?  
4Sigur, așa cum am mai spus, mai avem lucrări 

care vizează reabilitarea Căminelor Culturale din 
localitățile Topolovățu Mare, Șuștra și Iosifalău.  

Prin ce program?  
4Prin PNDR, măsura 7.6.  
Cu ce valoare?  
4 În valoare de 670.000 de euro, ambele fiind 

pe fonduri europene.  
Carevasăzică tot ce ați gândit pentru comună îna-

inte de începerea campaniei electorale, va fi transpus 
în practică.  

4Toate proiectele necesare comunei vor fi de-
finitivate. 

Toate proiectele necesare comunei vor fi definitivate

Nume de fală ale comunei Topolovăţu Mare 

Lucian Georgevici – o personalitate marcantă a Banatului
Vasile DUDAş

La sugestia domnului profesor Ovidiu Doța, pri-
marul comunei Topolovățu Mare, deschidem, 

cu începere din acest număr al jurnalului interregional 
„Banatul”, o nouă rubrică dedicată personalităților năs-
cute pe aceste locuri. O rubrică de interes atât pentru lo-
cuitorii comunei, cât și pentru cei din alte părți ale țării. 
Pentru această ediție ne-am oprit  la Lucian Georgevici,  
așa cum l-am întâlnit în scrierile lui Vasile Dudaș.  

La 12 februarie 1940, publicaţia periodică 
timișoreană Dacia făcea cunoscut cititorilor săi, că în 
ziua de 9 februarie trecuse în nefiinţă la Reșiţa nota-
rul public Lucian Georgevici. Totodată, era consemnat 
faptul că rămășiţele pământești ale celui dispărut ur-
mau să fie aduse la Timișoara în vederea înhumării. În-
mormântarea a avut loc în ziua de 12 februarie în cimi-
tirul din cartierul Fabric. La ceremonialul religios au 

luat parte pe lângă cei apropiaţi familiei, un numeros 
public în frunte cu mai multe personalităţi ale orașului. 
Serviciul divin a fost oficiat de protopopul dr. Patrichie 
Ţiucra. O companie de onoare a Regimentului 5 Vână-
tori condusă de căpitanul Constantin Stamate a prezen-
tat onorul. Despre viaţa și activitatea celui dispărut au 
rostit scurte alocuţiuni dr. Alexandru Morariu, fostul 
prefect al judeţului Timiș-Torontal, dr. Dimitrie Nistor, 
Valeriu Linca și învăţătorul Teodor Blidariu din satul 
Ictar. Într-adevăr, după cum au subliniat toţi cei men-
ţionaţi mai sus în intervenţiile lor, Lucian Georgevici 
se afirmase ca una din cele mai cunoscute personalităţi 
ale vieţii politice bănăţene din primele patru decenii 
ale secolului al XX-lea.  

A văzut lumina zilei la 16 ianuarie 1875 în satul 
Ictar-Budinț din comitatul Timiș în familia lui George 

și Cristina Georgevici. După absolvirea școlii confesio-
nale din localitatea natală a urmat cursurile liceelor din 
Timișoara, Lugoj și Beiuș. La finalizarea lor și-a susţi-
nut examenul de bacalaureat la Liceul Samuil Vulcan. 
Deși părinţii săi ar fi dorit să ia calea preoţiei, Lucian 
Georgevici va lua hotărârea de a urma cursurile Acade-
miei de Drept din Oradea. Examenul pentru Diploma 
de licenţă l-a susținut la Facultatea de Drept din Cluj.  

După ce și-a finalizat cu succes studiile universitare 
și și-a satisfăcut serviciul militar, la insistenţa părinţi-
lor s-a reîntors în Banat. Stabilit la Timișoara, activea-
ză între 18 ianuarie 1902 – 31 iulie 1903 ca stagiar în 
biroul avocaţial al dr. Petru Ţegle, iar de la 1 august 
1903 până la 31 august 1905 în cel al cunoscutului 
fruntaș român Emanuil Ungurianu. 

 (va urma) 

Primarul comunei Topolovățu Mare, domnul profesor Ovidiu Doța, 
alături de un personaj fabulos: Ivan Patzaichin, singurul campion 

olimpic devenit erou de benzi desenate. Ivan Patzaichin, reprezentantul 
unui sport greu, caiac canoe, şi unul dintre puţinii performeri de la noi că-
ruia i s-a ridicat statuie încă din timpul vieţii. Într-un clasament al celor mai 
medaliaţi sportivi români din istoria Jocurilor Olimpice, dominat de Nadia 
Comăneci, în primele zece locuri se află un singur bărbat: Ivan Patzaichin.  

În 1972, la Jocurile Olimpice, Ivan Patzaichin a fost protagonistul unei 
întâmplări rarisime. Participa la calificările pentru proba sa preferată, cea 
de canoe 1 pe 1.000 de metri. La puţin timp după start, pagaia s-a rupt, iar 
campionul român a semnalat acest lucru - regulamentul preceda întrerupe-
rea cursei, dacă un astfel de incident se petrece în primii 30 de metri. Or-
ganizatorii n-au observat şi n-au intervenit. Aşa că Patzaichin a fost nevoit 
să vâslească cu pagaia ruptă. A terminat cu o întârziere de trei minute de 
primul sosit, în aplauzele spectatorilor. A făcut contestaţie, a intrat în reca-
lificări, iar apoi a câştigat şi finala. 

Cu câteva ore înainte de a 
închide ediția lunii no-

iembrie a jurnalului interregional 
„Banatul”, am primit la redacție 
adresa de mai jos pe care o publi-
căm în facsimil, convinși fiind că 
ea va bucura locuitorii comunei 
Topolovățu Mare, arătând, încă o 
dată, dacă mai era nevoie, că dom-
nul profesor Ovidiu Doța, este, cu 
adevărat, un om al faptelor. 

Din această adresă, aflăm că obiectivul de 
investiții „Bazin de înot sat Topolovățu Mare, comuna 
Topolovățu Mare, județul Timiș”, a fost introdus pe lis-
ta sinteză a subprogramului „Bazine de înot”, aprobată 
prin ordinul M.L.P.D.A nr. 3962 din 14.10. 2020. 

La închiderea ediţiei
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Pagină realizată de Gheorghe MIRON  

Se luminează de ziuă. 
Văzduhul e mohorât. 

Cerul parcă atârnă deasupra 
noastră puhav și umflat ca o 
burtă. Și din acest cer mohorât 
și puhav curg peste noi stropi 
mari de ploaie. Zile cu ploaie 
și nopți cu ploaie. În liniștea 
dimineții, undeva, departe, în 
câmp, mugesc vitele. Miroase 

a pământ și a iarbă putredă. A venit toamna. În 
satul poetului, reîntâlnirea cu domnul Sima face 
ca ziua să capete o odihnitoare notă de optimism. 
Pentru că așa este dânsul, vesel și înțelept. Și 
înțelepciunea înseamnă optimism.  

Domnule Sima, vă întreb și pentru tinerii noștri 
cititori, ținând seama și de formidabila dumnea-
voastră experiență de viață, ce principii v-au con-
dus în viață?  

4Domnule Miron, pe mine m-au condus în-
totdeauna cei șapte ani de acasă. Buna-creștere 
pe care am avut-o în cei șapte ani de acasă, în 
primii ani de viață, educația sănătoasă pe care 
am primit-o de la părinți mi-a prins foarte bine în-
totdeauna în tot ceea ce am făcut în viață. Apoi, 
credința și iubirea față de oamenii pe care i-am 
condus și față de Dumnezeu mi-au dat putere și 
încredere în mine și în activitățile mele.  

Credința...  
4Da, dacă ai credință și iubire în oameni, îi 

poți conduce cu succes, iar promisiunea să fie 
sfântă. Altfel nu poți să faci nimic, nu merge cu 
minciuna, fiindcă nu merge. Poate trece o dată, 
de două ori, dar după aceea pierzi foarte mult. 
Treaba cea mai importantă este să fii în mijlocul 
oamenilor să comunici cu ei direct să le auzi vise-
le și dorințele. Fiindcă ei știu cel mai bine dureri-
le și problemele lor. Numai așa poți să fii un bun 

gospodar pentru comună. Eu, întotdeauna, am 
făcut tot ceea ce este omenește de făcut pentru 
cetățenii mei. Ei trebuie luați în seamă și ajutați. 
Așa trebuie să fie un primar să își ajute cetățenii 
prin tot ceea ce poate face.  

Tot astfel este și primarul de azi?  
4Tot așa. Un om de cuvât, un om care își ono-

rează mereu promisiunile.  
Că veni vorba de primar, totuși de ce ați renunțat 

la funcția de primar?  
4Pentru că mie mi-a ajuns. Am și eu o vâr-

stă. E suficient cât am lucrat pentru comună din 
poziția de primar. Acum să îi mai lăsăm și pe ti-
neri să conducă. Trebuie să îi lăsăm și pe tineri, 
iar domnul primar al comunei noastre este un tâ-
năr de mare viitor, de aceea i-am cedat locul. Am 
fost și sunt și azi convins că își merită acest loc.  

Domnul Ioan Sima, după o viață dusă în slujba 
comunității ca și primar, aveți regrete?  

4Nu am regrete, mie mi-a plăcut să fiu în sluj-
ba oamenilor, să fiu aproape de ei și să îi ajut în 
măsura în care am putut și în care mi-a permis 
legea. Sigur, sunt și cazuri când oamenii te deza-
măgesc, dar astea sunt lucruri fără mare însem-
nătate, dacă le compari cu corectitudinea celor 
mulți.  

Domnule Ioan Sima, după o viață de primar, de 
om care ați lucrat pentru binele comunei, îmi puteți 
spune ce pensie aveți?  

4Bineînțeles, doar nu este un secret. După o 
viață de primar, eu am o pensie de 1.500 de lei.  
Este rușinos și umilitor pentru un primar. Eu zic 
că un primar după o întreagă viață dusă în slujba 
comunității ar trebui să primească măcar 3000-
4000 de lei pensie. În primul rând că nu sunt 
chiar așa mulți primari care ajung în pensie. Deci 
nu era un efort financiar așa mare. Nouă, spor de 
vechime nu ne dă nimeni. Banii se trag, iar ceea 

ce trebuie să plătim la stat plătim. Le-am spus și 
parlamentarilor noștri din Timiș. Ce pot să mai 
faci? Ei au propus să se mărească pensiile prima-
rilor, dar președintele nu semnează decretul.  

Cum vi se pare Asociația Primarilor din Bana-
tul Istoric, inițiată de domnul Vasile Todi, al cărei 
membru fondator sunteți?  

4Aceasta asociație a primarilor este foarte uti-
lă, fiindcă este alcătuită din primari, oameni care 
sunt elementul fundamental al administrației lo-
cale. Apreciez faptul că în cadrul „Asociației Pri-
marilor din Banatul Istoric” nu se face politică. 
În această asociație, se află  primari de la toate 
partidele și se înțeleg foarte bine. Acest fapt 
este de admirat. Nu se discută despre politică, 
ci numai despre administrație. Cum să facem o 
administrație mai bună,  mai eficientă în interesul 
oamenilor. Domnule, dacă nu ai primari de bază și 
nu sunt buni administratori, nu prea poți face ni-
mic, iar localitățile nu vor merge așa cum trebuie. 
De aceea îmi place această asociație unde chiar 
se dezbat, la fiecare întrunire, probleme deosebit 
de interesante pentru comunitățile noastre.  

Domnule Ioan Sima, cum apreciați cele două 
jurnale fanion ale „Uniunii Jurnaliștilor din Ba-
natul Istoric”?  

4Dragă, și jurnalul interregional „Banatul”, 
și revista „Micul jurnal al primăriilor” sunt două 
publicații foarte bune, fiindcă aici nu se discută 
despre politică. Sunt prezentate faptele primari-
lor, proiectele lor, precum și activitățile cultural-
artistice și sportive care se desfășoară în cadrul 
localităților din Banatul istoric. Acest lucru este 
foarte necesar pentru cetățeni. Domnul Vasile 
Todi știe să facă aceste ziare foarte bine. Bravo 
lui! Sunt două gazete foarte bune și necesare 
cetățenilor din Banatul istoric. Felicitări domnu-
lui Vasile Todi!

Apreciez cã în cadrul “Asociaþiei Primarilor din Banatul Istoric„ nu se face politicã. Acest fapt este de admirat!  
 Ioan SIMA - Viceprimarul comunei Victor Vlad Delamarina  

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Doamna Maria Sâr-
bu, din comuna Vic-

tor Vlad Delamarina ne cere 
informații privind tichetele 
sociale pentru grădiniță. 

Doamnă Maria, conform 
Legii nr. 248 / 2015 privind 
stimularea participării în în-
văţământul preşcolar a co-
piilor provenind din familii 

defavorizate, a Hotărârii Guvernului nr. 15 / 2016 
pentru aprobarea „Normelor metodologice de apli-
care a prevederilor Legii nr. 248 / 2015” beneficiază 
de stimulentul educaţional acordat sub formă de ti-
chete sociale pentru grădiniţă, copiii provenind din 
familii defavorizate, în vederea creşterii accesului 
la educaţie al acestora.  

În condiţiile în care sunt îndeplinite, cumulativ, 
următoarele criterii:  

- se acordă în perioada cursurilor (septembrie-
iunie) familiilor cu venituri mai mici de 284 lei lu-
nar, per membru de familie);  

- copilul beneficiar trebuie să aibă vârsta cu-
prinsă între trei ani împlinită oricând pe parcursul 
anului şcolar curent (până atunci nu se acordă sti-
mulentul, chiar dacă e înscris copilul la grădiniţă) 
şi vârsta maximă de şase ani împlinită după data 
de întâi septembrie a anului şcolar curent, să aibă 
prezenţa zilnică la gradinită;  

- depunerea la primărie de către titulari a unui 
dosar care cuprinde: cerere-declaraţie, acte privind 
veniturile şi componenţa familiei, documentul de 
înscriere la grădiniţă.  

Modificările în componenţa familială se anunţă în 
cel mult 15 zile de la producere. Data-limită de trimi-
tere la Primărie a cererii de solicitării a stimulentului 
este 20 decembrie a anului calendaristic. Valoarea 
nominală lunară minimă a stimulentului educaţional 
se raportează la indicatorul social de referinţă şi este 
de 0,1 ISR (50 lei), pentru fiecare copil înscris la gră-
diniţă, beneficiar al stimulentului educaţional.  

Tichetele vor fi distribuite lunar de unitățile ad-
ministrative-teritoriale, conform formularului de 
prezențe completat de educatori şi sunt utilizate 
pentru achiziţionarea produselor alimentare, de igi-
enă, a produselor de îmbrăcăminte şi a rechizitelor. 
Banii necesari pentru plata stimulentelor se asigură 
de la bugetul de stat, din sume defalcate din taxa 
pe valoare adăugată. Stimulentul educaţional acor-
dat sub forma tichetelor sociale pentru grădiniţă nu 
este inclus în veniturile salariale și nu este impoza-
bil, conform Codului Fiscal. 

Prof. univ. dr Aurel MIHUŢ
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 Maria RÂMPU - Profesor

Există locuri pe pământ 
unde viața curge liniștită, 

plină de bucurii și fără prea 
multe griji, pe de-a-ntregul 
mulțumitoare. Într-un fel feri-
cită. Un astfel de loc se poate 
întâlni la Grădinița cu Program 
Normal Vermeș, structură a 
Școlii Gimnaziale Vermeș. Aici, 
grija administrației locale, a 
domnului primar Ion Iacob Da-

mian și atenția pentru cei mici a dăscălițelor fac po-
sibilă o stare benefică pentru sufletele copiilor. Odată 
ajunsă în acel loc al veseliei copilărești, am fost plăcut 
surprinsă de ordinea și curățenia care domnea la tot 
pasul, de ochii copiilor și de glasul cald al doamnelor 
lor. Într-o astfel de atmosferă binecuvântată de râsul 
celor mici, am stat de vorbă cu interlocutoarea mea 
din acestă ediție a jurnalului nostru.  

Doamnă profesor Maria Râmpu, s-au redeschis 
porțile celei mai frumoase instituții de educație...  

4Da, mulțumim bunului Dumnezeu că grădinița 
noastră și-a redeschis porțile după o lungă, foarte 
lungă perioadă de timp, perioadă în care întâlnirile 
noastre cu copiii au avut loc doar în mediul online.  

Și în acest timp?  
4În tot acest timp, jucăriile au așteptat triste în 

cutii.  

Frumos ați spus: «jucăriile au așteptat triste în cutii”.  
4Vedeți dumneavoastră, domnișoară Roxana, 

acest moment al absenței copiilor din sălile de clasă, 
a fost cu atât mai trist cu cât a fost unul imposibil de 
gândit în urmă cu câțiva ani. Nici în vremea războ-
iului nu s-au închis școlile, dar uite că viața întrece 
orice imaginație. Cine ar fi crezut că un dușman ne-
văzut al omului, poate face atâta rău lumii întregi?  

Cum, în ce fel ați trăit începutul acestui nou an de 
învățământ?  

4Cu emoții, cu emoții firești, cu emoții mai mari 
decât în anii trecuți, dar și cu o bucurie pe măsură, 
chiar dacă am conștientizat, atât noi, cât și pruncii, 
că urmează să pășim într-un an atipic. Din acest mo-
tiv prima săptămână a fost una de acomodare, de 
obișnuință cu noile reguli impuse de restricțiile ce 
vizează această pandemie.  

Ce-mi puteți spune legat de aceste restricții privind 
starea de pandemie, doamnă profesor?  

4Despre restricțiile impuse pentru prevenirea 
îmbolnăvirilor, aș dori să precizez că este aproape 
imposibil să le interzici copiilor să se atingă între ei, 
să nu utilizeze aceleași jucării. Iată o problemă pe 
care dascălul, cu multă pricepere este chemat să o 
rezolve. Dar, din fericire, există și material absolut 
individual, astfel încât copiii să nu împartă jucăriile.  

Am înțeles, doamnă profesor, că există anumite 
interdicții privind copiii, dar pentru părinți și este bine 

să vă întreb acest lucru, există anumite restricții?  
4Este foarte bine că v-ați gândit să-mi adresați 

această întrebare, pentru că astfel voi putea aduce 
și pe această cale, prin intermediul jurnalului inter-
regional „Banatul”, în atenția părinților, faptul că în 
acest an, părinții nu mai au voie să le strecoare copi-
ilor în ghiozdan „obiectul de atașament”.  

Ce trebuie să înțeleagă prin «obiecte de atașament»?  
4Adică păturica, păpușa ori mașina preferată.  
Cum v-ați gândit să desfășurați activitățile de 

mișcare?  
4Activitățile de muzică și de mișcare se vor de-

rula în spațiu liber, nu în interiorul grupei! Adică ei 
vor ieși afară cât mai mult. Bine, asta în cazul în care 
condițiile meteo permit acest lucru.  

Doamnă profesor, multe s-au schimbat în această 
perioadă din cele pe care le credeam solid ancorate de 
firescul vieții...  

4Aveți dreptate, multe lucruri s-au schimbat 
după această perioadă, dar cu siguranță plăcerea 
copiilor de a-și petrece timpul alături de colegi a ră-
mas neschimbată.  

Un gând la final de interviu, doamnă profesor, o 
speranță?  

4Nu ne rămâne așadar decât să sperăm la o 
toamnă lungă și caldă, altfel ca până în primăvară, 
preșcolarii să poată deveni, inevitabil, campioni la 
colorat! 

Jucãriile au aºteptat triste în cutii 

Pagină realizată de Roxana FURDEAN  
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 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

De câte ori mă aflu în co-
muna Coșteiu, îmi fac 

timp pentru a admira casele fru-
moase, drumurile îngrijite, ge-
ometria dreaptă care domnește 
aici, puritatea liniilor; rectitudi-
nea străzilor. E vreme de pande-
mie, dar după fiecare cataclism 
natural lumea răscolită de sti-
hiile dezlănțuite, și-a păstrat 
totuși elementele principale – 

cerul, soarele, pământul. Iar credința, școala și comu-
nitatea, cele trei nuclee de nezdruncinat ale vieții au 
biruit mereu. Despre ele am vorbit cu primarul harnic 
și omenos al acestui loc.  

Domnule primar, evoluția virusului numit Covid 19, 
a cunoscut, de la trecuta noastră întâlnire o creștere de 
speriat.  

4Dragă Roxana, este adevărat că în acest timp 
scurt, virusul amintit a cunoscut un parcurs ascen-
dent, dar atâta timp cât purtăm în suflet credința în 
Dumnezeu, nimic nu trebuie să ne sperie. Sigur, este 
foarte important să respectăm toate indicațiile pen-
tru a ne feri cât mai eficient.  

Aceste indicații au fost, sunt respectate în comuna 
dumneavoastră?  

4Au fost și sunt respectate, consătenii mei au 
dovedit, în tot acest timp de pandemie, o bună res-
pectare a restricțiilor impuse spre binele tuturor. 
Cu alte cuvinte, consătenii mei s-au conformat cu 

bună înțelegere.  
Cu măștile de protecție cum ați rezolvat?  
4În ce privește masca de protecție, pot să te 

asigur că, împreună cu colegii din primărie, am dis-
tribuit măști tuturor locuitorilor comunei noastre, 
prezenți fiind în viața comunității în tot acest timp.  

Ați distribuit măști, casă cu casă?  
4Da, s-a mers de la poartă la poartă. Apoi, să nu 

uit, am făcut și o dezinsecție cu clor pe aria comunei 
tot cu colegii din primărie, iar familiile care se aflau 
în stare de izolare, au fost sprijinite de primărie.  

În ce fel?  
4În primul rând, am sprijinit aceste familii 

reușind să le facem noi cumpărăturile necesare pen-
tru a putea trece cu bine peste perioada de izolare.  

Ați avut în comună și cetățeni care s-au întors în 
localitate?  

4Toate comunele au astfel de cazuri, iar noi nu 
am făcut excepție. Am avut oameni care s-au întors 
de la muncă din străinătate.  

Câte persoane ați avut carantinate?  
4Am avut cam 100 de persoane în izolare nu 

carantinate, iar cele suspectate de infectare au fost 
cazuri ușoare.  

Domnule primar, în toată această perioadă activi-
tatea în primărie a continuat.  

4Desigur, noi am fost, suntem și vom fi prezenți, 
tot timpul, la dispoziția cetățenilor. Dar, în paralel cu 
această luptă dusă împotriva acestui virus, noi am că-
utat ca activitatea primăriei să nu fie obstrucționată 

în nici un fel, dovadă că s-a continuat munca la pro-
iectele aflate în lucru, la registrul agricol, la inventa-
re, la tot ceea ce trebuie să asigure un serviciu optim 
cetățeanului într-o perioadă normală.  

Ați continuat lucrările și proiectele de asfaltare și 
în acest timp?  

4Desigur, a se vedea în acest sens lucrările din 
localitățile Țipari, Păru, la cel din „țarină” cum se 
spune în Banat, care face legătura cu Jabăr și gara 
din comuna Coșteiu.  

Prin ce proiect ați pregătit asfaltarea acestor străzi?  
4Printr-un proiect pe fonduri europene.  
Cu ce valoare?  
4În jur de 3.000.000 de euro și aici fac referire 

la străzile principale din cele două localități. Dar tre-
buie spus că tot în această perioadă, cu restricții im-
puse de pandemie, am lucrat în continuare și la ca-
nalizare, fără a uita de munca depusă la autorizația 
prin care să putem realiza subtraversarea la o linie 
ferată.  

Ați făcut, în această perioadă și achiziții?  
4Da, am reușit achiziționarea unui buldoexcava-

tor în valoare de 100.000 de euro.  
Cu ce fonduri?  
4Cu fonduri europene.  
Domnule primar, cum ați dori să încheiem acest 

dialog?  
4Mereu cu un cuvânt de mulțumire pentru con-

sătenii mei, pentru încredrea și sprijinul cu care îmi 
sunt alături mereu.

Am fost, suntem ºi vom fi prezenþi, tot timpul, la dispoziþia cetãþenilor  

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Interesându-mă, în vizita mea de lucru și de 
școala din comuna Coșteiu, am aflat că de-

viza preferată a domnului primar „Faptele contea-
ză!” are acoperire în realitate, și educația, sprijinul 

acordat școlii din localitate chiar este una din faptele 
sale notabile. Pentru că așa cum spunea dânsul oda-
tă, „La Coșteiu  educația este o prioritate, ea repre-
zintă baza pe care construim societatea”. Da, faptele 

contează! 70 de tablete au ajuns la Școala Gimnazi-
ală Coșteiu, faptă pentru care conducerea școlii, în 
numele elevilor, mulțumește domnului primar Care-
bia Petru pentru sprijin, implicare și ajutor. 

  La Coşteiu  educaţia este o prioritate  



18. noiembrie

 oaia 
de Birchiº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

„Am fost reales pentru a şaptea oară primar!”
Ioan GUŢU  - Primar al comunei Birchiş    

A stat ploaia și vre-
mea se arată fru-

moasă. La ora la care am 
intrat în Birchiș, în curțile 
oamenilor cântau cocoșii. 
„Ăsta-i semn bun!” spun 
oamenii locului. De altfel 
se știe că păsările domes-
tice sunt foarte sensibile la 
schimbările vremii. Drept 
e că de multe ori se înșală. 

Câteodată e suficient să se lumineze un petic de 
cer și cocoșii prind numaidecât glas. Acum însă 

nu se înșelau. Curând ceața s-a destrămat lăsând 
să se întrevadă azurul cerului după care s-a ivit și 
soarele. Așa cum ne-am înțeles, domnul primar 
mă aștepta în biroul său din sediul frumos renovat 
al administrației. Dacă la închiderea urnelor pen-
tru alegerile locale din acest an, ediția pentru luna 
octombrie se afla deja în tipar, primarul reales al 
birchișenilor, domnul Ioan Guțu, mi-a încredințat 
spre publicare mesajul său către toți locuitorii co-
munei. Este mesajul unui om, caz rarisim în Româ-
nia de azi, reales pentru a șaptea oară!  

„Dragi consăteni,  
Va rog să-mi permiteți ca în nume personal să 

vă mulțumesc pentru modul în care v-ați comportat 
și de această dată la alegerile care au avut loc du-
minică, 27 septembrie 2020, alegeri în urma căro-
ra, prin votul acordat de către dumneavoastră, am 
fost reales pentru a șaptea oară primar al comunei 
Birchiș.  

Încrederea pe care mi-ați acordat-o mă onorează 
și mă responsabilizează ca împreună cu Consiliul 
Local, nou ales, să facem tot ce ne stă în putință 
pentru prosperitatea comunei noastre.  

Cu stimă și respect, al dumneavoastră primar re-
ales, Ioan Guțu”. 

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Nicolae Dumitra din comuna Birchiș, ne întreabă dacă își poate plăti 
contribuția la pensie pentru o perioadă anterioară și dacă îi putem da un 

exemplu de calcul? Domnule Dumitra, de la sfârșitul lunii septembrie, cei care nu 
sunt încă pensionari îşi pot plăti, pentru o perioadă anterioară, contribuţia pentru cel 
mult şase ani din stagiul de cotizare la sistemul de pensii.  

Exemplul de calcul este următorul: cea mai scurtă perioadă pentru care se poate 
încheia un contract de de asigurare socială este, în mod evident, o lună. Astfel, pen-
tru o lună, cota contribuției este 2.230 x 25% = 557,5 lei, dar, așa cum confimă și 
Casa Națională de Pensii, valoarea obținută se rotunjește la 558 de lei. Așadar, cota 
lunară pentru plata retroactivă a CAS este de 558 de lei.  

Un alt reper important este jumătatea perioadei pentru care se poate plăti CAS-ul 
din urmă, respectiv trei ani, adică 36 de luni. Concret, pentru acoperirea a trei ani de 
necontributivitate vom plăti 558 x 36 = 20.088 de lei.  

În cazul în care este nevoie de cea mai lungă perioadă pentru care se poate încheia un contract de asigurare 
socială, respectiv de șase ani, adică 72 de luni, calculul este 72 x 558 lei = 40.176 de lei.   

Important de reținut este faptul că atunci când vine vorba de modul în care se calculează contribuția la 
CAS, OUG 163/2020 stabilește că, de fapt, se plătește cota de CAS (25%) aplicată la salariul minim brut în 
vigoare la data semnării contractului cu casa (în prezent, 2.230 de lei). Chiar dacă cele două valori se modifi-
că, contractele de asigurare socială deja semnate nu vor fi afectate. 

Din albumul primăriei   

Alegerile au trecut, dar proiectele continuă. Începe asfaltarea
drumului Căpâlnaş - Groşi.

Vremea pe Valea Mureşului  

Meteorologii anunță un sfârșit de toamnă 
cu vreme frumoasă, însă va ploua în mai 

multe regiuni. Valorile termice se vor situa în jurul 
celor specifice pentru această perioadă, la nivelul 
întregii țări. Regimul pluviometric va fi deficitar în 
cea mai mare parte a țării, dar mai ales în regiunile 
vestice.  

În ultima parte a lunii, mediile valorilor termice 
se vor situa în jurul celor specifice în toate regiuni-
le. Cantitățile de precipitați vor fi ușor excedentare 
în jumătatea nordică a țării, iar în rest vor fi apropi-
ate de cele normale pentru acest interval.

Atenţie la ce semnaţi!  

Foarte mulți cititori ne întreabă la ce trebuie să acorde mai multă atenție la semnarea unui ante-
contract pentru achiziționarea unui apartament? La antecontracte acolo unde este specificat clar 

faptul că la semnarea contractului se ia în considerare cursul valutar din ziua respectivă, dar nu mai mic 
decât cursul din ziua semnării antecontractului.  

 Așa că, din păcate, degeaba se plâng oamenii că trebuie să mai scoată bani din buzunar din cauza cur-
sului valutar din moment ce au semnat un antecontract. Principala cauza a acestor situații este faptul că 
mulți clienți, orbiți de diverse avantaje date de un bloc nou, nu mai citesc foarte atent ce semnează. Atâta 
vreme cât este semnat de către ambele părți un curs de referință al contractului și acela este respectat, 
dezvoltatorii nu pot fi acuzați de mare lucru.  

De fapt... nu e chiar capcană, trebuie doar ca omul care semnează să citească contractul atunci când 
pune la bătaie zeci de mii de euro pentru un apartament.

Ce amenzi riscă şoferii   

Pentru că se apropie iarna, cititorii ne întreabă 
la ce sancțiuni se pot aștepta în cazul în care 

nu au autoturismele echipate corespunzător? Odată cu 
venirea sezonului rece, șoferii trebuie să fie pregătiți 
să își monteze cauciucurile de iarnă în locul celor de 
vară iar momentul se apropie cu pași repezi, cu atât 
mai mult cu cât în unele zone montane deja a și nins.  

Legislația în domeniu, respectiv Codul Rutier, 
nu prevede o dată anume de la care cauciucurile de 
iarnă trebuie să fie puse însă este specificat faptul că 
pe drumurile acoperite de zăpadă, gheaţă sau polei 
autovehiculele trebuie să fie echipate cu anvelope de 
iarnă, ceea ce este și logic.  

Ca și caracteristici, anvelopele de iarnă trebuie 
să aibă înscripţionate însemnele „M+S”, „M.S.” sau 
„M&S”, unde „M” reprezintă abrevierea de la cuvân-
tul „mud” (noroi, trad.), iar „S” este abrevierea de la 
„snow”, adică zăpădă.  

În cazul nerespectării regulii, amenzile sunt cu-
prinse între 9 și 20 de puncte de amendă, adică între 
1.305 lei şi 2.900 lei. În plus, pe lângă amendă, şo-
ferilor li se reţine certificatul de înmatriculare sau de 
înregistrare ori dovada înlocuitoare a acestuia.  
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 oaia de 
Sânandrei

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Claudiu COMAN -  Primar al comunei Sânandrei  

După cum se cunoaște, 
locuitorii comunei cu 

nume de sfânt, au dovedit, prin 
votul lor, înțelepciunea de a 
păstra în fruntea administrației 
locale, omul care a făcut din 
Sânandrei una din cele mai 
frumoase comune din vestul 
țării. Numărul de voturi cu 

care domnul Claudiu Coman a câștigat și acest nou 
mandat, dovedește, dacă mai era nevoie, încrede-
rea oamenilor în calitățile sale de bun edil. Dovadă 
diferența uriașă dintre dânsul și contracandidații 
săi, o victorie care nu mai are nevoie de comentarii, 
dar totuși, pentru cititorii care doresc să afle și acest 
aspect, voi spune că la alegerile din 27 septembrie, 
din cei 2778 de votanți, 60,55% și-au exprimat 
opțiunea pentru domnul Claudiu Coman. Astfel că 
domnul Claudiu Coman a obținut un număr de 1623 
de voturi! Și un fapt demn de a fi consemnat, este 
și acela că echipa sa, împreună cu dânsul a reușit 
să atragă  acel număr de voturi care să îi asigure o 
majoritate lejeră în Consiliul Local al comunei Sâ-
nandrei. Felicitări tuturor!  

Domnule primar după aproximativ o lună de 
zile de la finalizarea alegerilor locale, cu ce gân-
duri porniți la drum?  

4Primul meu gând, așa cum am procedat 
după fiecare campanie electorală, se îndreaptă 
spre consătenii mei cărora doresc și prin inter-
mediul jurnalului interregional „Banatul”, să le 
mulțumesc pentru prezența la vot, pentru fe-
lul civilizat în care și-au exprimat acest drept 
constituțional, noi nu am înregistrat evenimente 
regretabile pe raza comunei în perioada electo-
rală chiar dacă ea s-a desfășurat în împrejurări 
care au impus drastice măsuri de protecție pen-
tru sănătate și, sau mai ales, pentru încrederea 
reacordată.  

De unde sau, mai bine zis, cum păstrează, cum 
reușește un primar să păstreze intactă încrederea 
oamenilor astfel încât să fie reales?  

4Prin muncă, prin proiectele pe care le-a 
îndeplinit și prin modul în care își prezintă pro-
iectele viitoare unor oameni care sunt convinși 
că acele proiecte prezentate chiar vor fi duse la 
îndeplinire.  

Au fost și oameni care au avut alte opțiuni elec-
torale, puțini este drept, dar au existat. Pentru ei 
aveți un mesaj?  

4Domnișoară Roxana, un primar nu este pri-
mar, sau nu se cade să fie primar doar pentru cei 
care l-au votat. El trebuie să aparțină, prin munca 
sa, întregii colectivități, astfel că eu doresc să îi 
asigur chiar și pe cei care și-au acordat votul altor 
candidați, de tot respectul meu, încredințându-i, 
și pe această cale, că voi continua să definitivez 
atât proiectele aflate în derulare, cât și pe cele 
viitoare.  

Domnule primar, dacă tot am ajuns să vorbim 
despre proiecte, trebuie să vă întreb, pentru citito-
rii noștri, spre care din ele se îndreaptă mai grab-
nic gândurile dumneavoastră?  

4Sincer să fiu, toate proiectele la care m-am 
gândit și de care sunt preocupat au o importanță 
egală pentru mine, toate fiind la fel de necesare 
comunei și oamenilor săi. Dar într-o ordine absolut 
aleatorie, pot să vă spun că, chiar dacă ne aflăm la 
sfârșit de an, doresc să începem deja lucrările la 
rețeaua de canalizare din localitatea Covaci, lucra-
re pentru care Primăria comunei Sânandrei, are 
suținerea Guvernului României, care prin Progra-
mul Național de Dezvoltare Locală va aloca suma 
de 6,9 milioane de lei, sumă folosită după cum vă 
spun pentru canalizarea acestei comunități.  

Mai aveți, domnule primar și lucrări începute în 
alte localități privind canalizarea?  

4Desigur, și în acest sens vom continua lu-
crările de canalizare din satul Carani, lucrare pe 
care în vara aceasta Guvernul României s-a an-
gajat, prin resemnarea contractului cu Primăria 
comunei Sânandrei, să o finanțeze în totalitate 
cu suma de 10,2 milioane de lei.  

Înainte de a vă întreba de lucrări noi, vreau să 
vă mai întreb dacă, în alte sectoare mai aveți lu-
crări demarate?  

4Da, pe segmentul drumurilor agricole aflate 
pe arealul comunei noastre, vom continua lucră-
rile cu un alt proiect local.  

Cu ce finanțare?  
4Proiectul în valoare 1 milion de euro este 

finanțat din fonduri europene. Astfel că îmi do-
resc să finalizez această lucrare până la sfârșitul 
acestui an. Asfaltăm 5 km de drumuri agricole în 

centrul de comună și se toarnă 5 km de asfalt pe 
drumurile agricole din localitatea Carani. Pe dru-
murile din localitatea Covaci, pe o distanță de 5 
km se pune piatră.  

Domnule primar, chiar dacă v-am mai întrebat, 
îmi permiteți să reiterez o întrebare pentru o mai 
bună înțelegere a cititorilor din comuna dumnea-
voastră?  

4Vă rog.  
De ce nu asflatați și cei 5 km din Covaci pe care 

puneți piatră?  
4E bine că întrebi acest lucru, din păcate Co-

misia Europeană nu a permis asfaltarea acestei 
porțiuni, motivul invocat fiind acela că drumul 
respectiv nu este folosit de un număr mare de 
agricultori pentru a permite și asfaltarea lui. Și 
ca să fiu și mai clar, am să reamintesc consăteni-
lor mei care trec pe acest drum, că pentru a pri-
mi finanțare europeană, un anumit punctaj, iar 
acesta se acordă în funcție de niște criterii care 
trebuie îndeplinite. Iar în cazul proiectului privind 
drumurile agricole aflate pe raza comunei Sânan-
drei, unul din aceste criterii, face trimitere la nu-
mărul de agricultori care folosesc acel drum. Ori 
la Covaci după cum s-a constatat numărul utiliza-
torilor agricoli nu se ridică la cerințele impuse de 
Comisia Europeană.  

Domnule primar, dacă tot am vorbit despre lu-
crări aflate deja în derulare, pentru că spațiul ti-
pografic ne permite, îmi puteți vorbi și despre un 
proiect pe care doriți să-l începeți în acest nou 
mandat?  

4Nu numai un singur proiect, noi avem pre-
gătite mai multe proiecte pentru anii care vin, 
dar pentru că nu cunosc exact spațiul tipogra-
fic disponibil, voi vorbi strict despre lucrările de 
construcție pe care le vom începe la noul corp 
de clădire al Grădiniței cu Program Prelungit din 
comuna noastră.  

La ce sumă se ridică această investiție?  
4Investiția de care vorbesc se ridică la valoa-

rea de 450.000 de lei.  
Și fondurile?  
4Fondurile vor fi suportate din bugetul local.  
Îmi puteți spune și un termen de finalizare?  
4Termenul de predare al acestei lucrări a fost 

stabilit pentru finalul anului viitor.

Toate proiectele la care m-am gândit ºi de care sunt preocupat au o importanþã egalã pentru mine 

Rubrica şcolii din Sânandrei  

 Ne dorim să asigurăm elevilor condiţii egale la informaţie

În contextul pandemiei globale care a afectat și întregul program de învățământ românesc, condu-
cerea Primăriei comunei Sânandrei a hotărât să sprijine buna evoluție a învățământului local prin 

achiziționarea unui număr de 96 de tablete dotate cu cartelele necesare accesului la internet, cu finanțate de 
la bugetul local. Tabletele vor fi distribuite de școala gimnazială din comună, tuturor elevilor care au depus 
cereri pentru primirea lor. Referitor la acest sprijin acordat elevilor comunei, domnul primar Claudiu Coman a 
spus: „Dorim să ușurăm activitatea din procesul de învățământ al elevilor comunei noastre și să sprijinim astfel 
prezența elevilor la cursuri atunci când ele se vor ține online. Sigur, vorbim de o investiție, dar este o investiție 
făcută pentru viitorul copiilor, un viitor în care trebuie să asigurăm elevilor condiții egale la informație, pregă-
tire și dezvoltare intelectuală. 

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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un popor făra limbă, iStorie Şi religie îŞi pierde identitatea. 
fără Şcoală Şi educaŢie îŞi pierde viitorul 

MARILEN PIRTEA

A tunci când Vasile Todi, mi-a sugerat să 
realizez un interviu cu domnul prof. univ. 
dr. Marilen Pirtea, rectorul Universității de 

Vest din Timișoara, primul meu gând s-a îndreptat 
spre scena Teatrului de Stat „Ioan Slavici” din 
Arad, acolo unde, în fața unei săli pline până la 
refuz, conducerea Uniunii Jurnaliștilor din Banatul 
istoric, îi conferea domnului profesor cea mai înaltă 
distincție a Uniunii: „Diploma de excelență cu 
Plachetă”. Au trecut anii și Uniunea Jurnaliștilor 
din Banatul Istoric, își invită laureații la dialog în 
paginile jurnalului interregional „Banatul”.  

Domnule rector Marilen Pirtea, vă rog să ne 
vorbiți, pentru cititorii jurnalului «Banatul», jurnal 
interregional, despre lansarea pe care ați făcut-o 
pentru formarea unei rețele a instituțiilor de 
învățământ superior de top?  

Am lansat iniţiativa formării unei reţele a 
instituţiilor de învăţământ superior româneşti, în 
care sunt invitate toate universităţile de top, membre 
ale alianţelor universităţilor europene.  

Spre ce este îndreptată viziunea dumneavoastră 
privind această inițiativă?  

Viziunea mea pentru această reţea este îndreptată 
spre a consolida un spaţiu unic de colaborare 
şi dialog, prin care să creştem aportul pe care 
ni l-am propus prin fiecare dintre proiectele de 
universităţi europene în care ne-am integrat, în 
vederea producerii unor schimbări sistemice nu 
doar în instituţiile pe care le reprezentăm, ci şi la 
nivel naţional şi european.  Suntem într-o dinamică 
accelerată pentru a identifica soluțiile practice 
necesare saltului major al celor zece universități de 
top integrate în alianțele universităților europene.  

Vă rog să le numiți.  
Universitatea din Bucureşti, Şcoala Naţională 

de Studii  Poli t ice şi  Administrat ive din 
Bucureşti, Universitatea Tehnică de Construcţii 
din Bucureşti, Universitatea Politehnica din 
Timişoara, Universitatea Alexandru Ioan Cuza 
din Iaşi, Universitatea Politehnica din Bucureşti, 
Universitatea din Petroşani, Universitatea Tehnică 
din Cluj-Napoca, Universitatea de Medicină 
şi Farmacie Iuliu Haţeganu din Cluj-Napoca, 
Universitatea de Vest din Timişoara. Am oferit, 
de asemenea, și un cadru de operaționalizare 
a inițiativei, urmând ca prima întâlnire a 
reprezentanților acestor universități să se desfășoare 
în decembrie la Universitatea de Vest din Timișoara.  

Cum merge proiectul extraordinar de construire 
a celui mai modern cămin pentru studenți, obiectiv 
vizitat și de premierul țării?  

Deși contractul a fost semnat în 1999, lucrările 
au început de abia în 2013, de fapt. Trei ani de 
zile nu am primit niciun ban de la guvern pentru 
acest obiectiv, derulând din venituri proprii toate 
lucrările. Este vorba despre 670 de locuri de cazare, 
camere cu câte trei paturi sau câte două paturi, 
spații comerciale moderne, 80 de panouri solare, 
pentru încălzire, apă, curent și tot ce este necesar. 
Ca urmare a deblocării soldurilor universităților, în 
ultimele șase luni de zile, lucrările au cunoscut un 
ritm extrem de alert de realizare.  

Când veți închide fațada?  
Noi preconizăm ca la mijlocul lunii noiembrie 

să fie închisă toată fațada. Suntem siguri, va fi cel 
mai modern cămin studențesc din România. El a 
fost proiectat la nivelul anilor 2050 ca arhitectură. 
Costul total al execuției lucrărilor ajunge la un total 
de 70 milioane de lei. Acum, ar mai fi nevoie de 15 
milioane până la finalizarea care va avea loc, cel 
mai probabil, în toamna anului viitor.  

Finanțarea?  
Finanțarea a fost făcută din veniturile proprii ale 

Universității de Vest din Timișoara, dar și din banii 
primiți din bugetul de stat. Sperăm că, prin sprijinul 
domului prim-ministru să obținem în perioada 
următoare sursele necesare pentru a finaliza acest 
cămin, alături de veniturile proprii ale universității.  

Aveți și un sediu nou al Facultății de Teologie?
Da, în prezența Înaltpreasfințitului Ioan, 

Mitropolitul Banatului, „Universitatea de Vest 
din  Timișoara” a marcat „Ziua educației” prin 
inaugurarea și darea în folosință a unui sediu nou 
cu o capacitate de 600 de locuri, pentru Facultatea 

de Litere, Istorie şi Teologie,  destinat programelor 
de studii pentru cursurile de istorie și teologie. 
Un popor fără limbă, istorie și religie își pierde 
identitatea. Fără școală și educație își pierde viitorul. 
Acum, la „Universitatea de Vest din  Timișoara” 
arătăm că avem limbă, istorie și religie, într-un 
spațiu nou oferit educației studenților pentru viitor.  

Îmi puteți da câteva detalii legate de acest nou 
loc de studiu?  

Corpul de clădire inaugurată are peste 2.000 de 
mp, trei niveluri, patru săli de curs, şase de seminar, 
trei săli multifuncționale, biblioteca, dar și spații 
pentru profesori.  

Domnule rector,  Universitatea de Vest 
din  Timișoara are o mare deschidere către 
universalitate, către Occident!  

Adevărat, Universitatea de Vest  din Timișoara 
desfăşoară un amplu proiect european având drept 
parteneri Universitatea Milan-Bicocca din Italia și 
Universitatea din Ghent aflată în Belgia.  

Care este scopul acestui proiect?  
Scopul este de a crește performanța științifică 

și capacitatea de management al cercetării din 
„Universitatea de Vest din  Timișoara”, prin înfrățirea 
unei echipe de cercetare în psihologie coordonată de 
prof.univ.dr. Florin Alin Sava, cu două echipe cu 
performanțe științifice de vârf de la universitățile 
partenere. Acest lucru vine ca o recunoaștere a 

performanțelor științifice obținute de 
cercetătorii timișoreni, interesați să 
i n v e s t i g h e z e  m e c a n i s m e l e 
cognitive prin care anumite 
persoane ajung să manifeste o 

vulnerabilitate emoțională 
ridicată. Pe lângă proiectele 
comune de cercetare ce vor 
fi derulate pe parcursul 
celor trei ani, vor exista 
numeroase schimburi de 
experiență și stagii de 

formare disponibile pentru 
cercetători. De asemenea, 
la Universitatea de Vest 

din Timișoara am inaugurat, 
din luna octombrie 2020, 
un centru de participare 

la proiecte internaționale, care reprezintă un 
angajament ferm pentru creșterea competitivității 
în materie de cercetare, dezvoltare și inovare, la 
nivelul regiunii de vest a României. Un colectiv de 
cercetare foarte puternic din cadrul „Universității de 
Vest din  Timișoara”, din domeniul ITC, se implică 
acum în dezvoltarea acestui centru suport, util pentru 
colaborarea între echipele de cercetare din întreaga 
țară, care va deveni referențial, cu siguranță, în 
cercetarea de înaltă performanță din România, 
finanțată prin programe europene. Acest centru 
suport va deveni o resursă importantă a dinamizării 
proiectelor cu finanțare europeană din Universitatea 
de Vest din  Timișoara, din cercetarea din vestul țării, 
cu rol strategic pentru evoluția cercetării universitare 
românești.  

Despre obiectivul acestui proiect ce-mi puteți 
spune?  

Proiectul implementat de Universitatea de Vest 
din  Timișoara va avea ca obiectiv general creșterea 
capacității de participare la competiții europene 
pentru proiecte de cercetare-dezvoltare sau inovare 
internaționale a Universităţii și a altor entități care 
solicită sprijin în acest sens, prin oferirea de sprijin 
și facilitarea formării în ceea ce privește informarea, 
identificarea de parteneri și elaborarea cererilor de 
finanțare.  

Domnule rector, sunteți preocupat și de educația 
comunităților din Timiș, nu numai din Timișoara?  

Marți, 27 octombrie, m-am întâlnit cu oamenii 
de cultură și din educație din Lugoj, iar miercuri 
28 octombrie, alături de primarul orașului Jimbolia, 
Darius Postelnicu și prof. Marin Popescu, inspector 
șef al Inspectoratului Școlar Timiș, m-am întâlnit cu 

mai mulți reprezentanți ai mediului educațional și 
cultural din Jimbolia. La eveniment a participat și prof. 
univ. dr. Pia Brînzeu, și ambasadorul Vasile Popovici. 
Am fost onorat să întâlnesc oamenii de valoare ai 
Jimboliei, profesioniști ai școlilor și ai culturii locale. 
Sunt convins că vom dezvolta Jimbolia cu ajutorul 
primarului și al noului consiliu local, al consiliului 
județean, dar și cu implicarea Ministerului Culturii, 
mai ales după formarea viitorul guvern liberal, care 
se va constitui după alegerile din 6 decembrie 2020.  

Liberalii din județul Timiș formează o echipă 
dinamică.  

Liberalii din Timiș formează acum o echipă 
energică, experimentată, cu oameni care se 
concentrează pe prioritățile locale. Întâlnirea s-a 
desfășurat outdoor, cu respectarea regulilor de protecție 
epidemiologică, pe terasa adiacentă extraordinarului 
spațiu muzeal amenajat prin grija familiei Brânzeu și a 
Primăriei Jimbolia, Casa Memorială „Karl Diel”. Sunt 
convins că împreună vom atinge toate obiectivele 
ambițioase pe care le avem pentru comunitatea 
Jimboliei, prin cultură și educație, pentru Timișul 
european! Cu încredere și cu deschidere către valorile 
autentice, dezvoltăm Timișul european!  

Din poziția de deputat, ați avut și o propunere: 
convertirea valorii tichetelor de vacanță, dat fiind că 
ne aflăm în pandemie și nimeni nu mai călătorește!  

Cred că solidaritatea și grija față de cei care 
reprezintă forța de muncă activă din România, în 
această perioadă specială, de criză pandemică, 
este deosebit de importantă. În situația multiplelor 
consecințe negative ale crizei, când multe companii 
își restrâng activitățile, angajații au nevoie de 
măsuri directe, de intervenții eficiente în susținerea 
familiilor lor, pentru a traversa această perioadă grea 
a restricțiilor pandemice.  Acesta este motivul pentru 
care sunt convins că o măsură foarte directă, de 
convertire a valorii tichetelor de vacanță în tichete 
de masă, pentru toată perioada crizei pandemice, nu 
poate să fie decât binevenită.  

Domnule prof. univ. dr. Marilen Pirtea, sunteți 
deputat și rectorul Universității de Vest Timișoara, 
iar acum sunteți primul pe listă PNL pentru 
Camera Deputaților pentru un nou mandat. Este 
clar că veți prinde încă patru ani în Parlamentul 
României. Care ar fi prioritățile dumneavoastră ca 
parlamentar?  

Da, mi-am fixat prioritățile pentru care voi 
milita în următorii patru ani în Camera Deputaților. 
Este vorba de construirea centurii Timișoarei, 
a stadionului de sport și a sălii polivalente cu 
capacitate mare. De asemenea, voi promova 
programul Capitalei Culturale Europene 2023 în 
Timișoara, implicarea și integrarea viziunii centrelor 
timișorene de cultură și artă, dar voi lupta și pentru 
eficientizarea mecanismelor de funcționare pentru 
reformarea administrației publice prin crearea 
ghișeului unic județean de avize, reformarea 
legislației achizițiilor publice, dezvoltarea unui 
sistem de clasificare a furnizorilor de servicii și 
lucrări pentru administrația publică. În calitate de 
deputat voi milita pentru susținerea ecosistemului 
economic și administrativ, local și regional, 
propice dezvoltării economiei ocupațiilor cu înaltă 
specializare prin promovarea investițiilor pentru 
crearea de locuri de muncă destinate meseriilor 
viitorului, ocupații cu înaltă specializare. Doresc 
și structurarea de parteneriate locale, regionale și 
naționale pentru promovarea meseriilor viitorului 
în parteneriatul trilateral mediu universitar – 
administrație locală – mediu economic.  

În finalul dialogului nostru, aveți un mesaj 
către timișeni pe care doriți să-l transmiteți prin 
intermediul jurnalului interregional «Banatul»?  

În alegerile parlamentare din 6 decembrie 2020, 
vă chem pentru un vot decisiv, pentru ca împreună 
să dezvoltăm județul Timiș. Reușim împreună!


